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Március 15-i megemlékezések

Megújuló kapcsolatok a településekkel

Kisdiákok és tanítóik
rendhagyó ünnepi mûsora

Új rendõrkapitány Gödöllõn

Kiemelt cél az önkormányza ti intézményi szolgáltatások
színvonalának és az ü gyfe lek elégedettségének növelése

15 éves
a Vigyázó Kör
Március 3-án tartotta ez-

évi közgyûlését a Vigyázó
Kör Egyesület Turáért. Az
1990. május 2-án alakult
egyesület célja a pártoktól
független vitafórum biztosí-
tása a közélet, különös tekin-
tettel a település jövõje iránt
érdeklõdök számára, vala-
mint a térség hagyományos
értékei és a kulturális örök-
ség iránt fogékony, elkötele-
zett és tenni akaró állampol-
gárok együttmûködésének
elõsegítése.Az egyesület nem
kapott és nem kap sem az
államtól, sem az önkormány-
zattól pénzügyi támogatást.

(folytatás a 10-11. oldalon) Képes riportunk a 7. oldalon

Március 8-i ülésén a képvi-
selõk elõször ren-
dõr õrnagy, az aszódi rendõrõrs
parancsnokának beszámolóját
hallgatták meg. Az összes bûn-
cselekmények száma Turán az

Gódor Ferenc
elmúlt években folyamatosan
csökkent: 2002-ben 126, 2003-
ban 105, míg tavaly 91 bûneset
vált ismertté. A javuló szám-
adatok tanúsága szerint tovább-
ra is a bûncse-vagyon elleni

lekmények a leggyakoribbak:
városunkban és környékén ta-
valy 19 betöréses lopás és 30
lopás jutott a rendõrök tudomá-
sára (ez a szám 2003-ban 30 ill.
34 volt). A lezáratlan autók, a
nyitva hagyott utcakapuk vagy
a bolt, kocsma stb. pultján
felejtett mobiltelefon cselekvés-
re csábítja az elkövetõket, csak-
úgy, mint a határban fellelhetõ
termények, a szalmabálák vagy
éppen a tüzelõnek kivágott fák.
Növekedés csak az erõsza-

kos, közbiztonság és személy
elleni bûnesetek (elsõsorban
szórakozóhelyeken kialakult

) esetében tapasz-
talható, ezek száma egy év
verekedések

alatt ötven százalékkal, 8-ról
12-re nõtt. Utóbbiak és a va-
gyon elleni bûncselekmények
esetében idén – az állandó
négy fõs rendõri jelenlétnek
és a turai polgárõrökkel kö-
zösen szervezett

köszönhetõen –
javulás tapasztalható. Havonta
többször Turán teljesít szol-
gálatot a Rendõrségi Bevetési
Szolgálat nyolc fõs csoportja.
Gódor õrnagy emellett hang-
súlyozta

, illetve a

éjszakai jár-
õrözéseknek

a lakosság körültekin-
tõbb magatartásának
Szomszédok Egymásért Mozga-
lom kialakításának és bõvíté-
sének szükségességét.

(folytatás a 2. oldalon)

Március 18-án iktatták be a Gödöllõi Rendõrkapitányság új
parancsnokát, Tóth Csaba rendõr õrnagyot. A vezércserére
azért került sor, mert a korábbi parancsnok, Papp György
ezredes elérte a szolgálat betöltésének felsõ korhatárát. Õ a
továbbiakban tanácsadóként dolgozik tovább a BM állomá-
nyában. Az új kapitány a napokban a sajtó munkatársainak is
bemutatkozott.

(folytatás a 6. oldalon)
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(folytatás az 1. oldalró)

Kuti József,

a szerk.

Seres Márta,

Fónagy Attiláné
Szilágyi Anita

a Településfej-
lesztési Bizottság elnöke el-
mondta: ülésükön számos
kérdésükre válaszolt az õrs-
parancsnok. A Turán állomá-
sozó rendõrök elérésének ja-
vítására mobiltelefon vásár-
lását javasolták (amit azóta
meg is kaptak az önkormány-
zattól – ). Az aszódi
nehézgépjármû-elterelés
miatt a városunkon áthaladó
kamionforgalom visszaszorítá-
sára a gyakoribb rendõri el-
lenõrzés mellett sebesség- és
súlyhatárjelzõ táblák kihelye-
zését szorgalmazta.
A grémium ezután elfogad-

ta a Városi
Könyvtár vezetõjének beszá-
molóját. A továbbra is két
könyvtárost foglalkoztató in-
tézményben a tavaly elhunyt

helyén szep-
tember óta dol-
gozik. Az anyagi lehetõségek
és az épület szûkössége elle-
nére tovább gyarapították a
könyvtár immáron több mint
harmincezer kötetet, audiovi-
zuális és elektronikus doku-
mentumot magába foglaló ál-
lományát, emellett a rendsze-
resen betérõ olvasók száma is
nõtt. (A beszámoló elfogadása
után a képviselõk öt évre

ismét Seres Mártát bízták
meg az intézményvezetõi fe-
ladatok ellátásával, mert a
törvényi elõírások szerint
meghirdetett álláshelyre
egyedül õ nyújtott be pályá-
zatot.)
Ugyancsak elfogadták

, a Bartók Béla Mûve-
lõdési Ház igazgatójának be-
számolóját. A fõállásban há-
rom fõt, szerzõdéssel tucatnyi
szakkörvezetõi és egyéb fela-
datot ellátó munkatársat fog-
lalkoztató intézmény idén

költségvetésbõl gazdál-
kodhat. A KOS Bizottság ne-
vében elnök elis-
merését fejezte ki a mûve-
lõdési házban folyó szakmai
munkáért,
pedig kiemelte: a költségvetés
elõkészítése során Seres Tün-
de

a Pénzügyi Ellenõrzõ Bizott-
ság munkáját. Az intézmény-
vezetõ a testületi ülésen is
több javaslatot tett a bevéte-
lek növelésére (pl. a terem-
bérleti és az egyéb szolgál-
tatási díjak emelésére), majd
jelezte: megkapták az intéz-
mény udvarán álló kis épület
bontási engedélyét, emiatt

a tüdõ-
szûrés lebonyolítására. Intéz-
ménybõvítési elképzelései
közt megemlítette új kiállító-
tér kialakítását és az udvar
füvesítését, a mûvelõdési ház
irányítása alá tartozó Falumú-
zeum udvarára pedig na-
gyobb rendezvényeknek ott-
hont adó pajta építését java-
solta.
A grémium két tartózkodás

mellett a Lámpás
92 Kiemelten Közhasznú Ala-
pítvány azon kezdeményezé-
sét, ami a városban élõ fogya-
tékos személyek támogatását
végzõ szolgáltatás megszerve-
zésére és üzemeltetésére tett
javaslatot.

a Polgármesteri Hiva-
tal szociális és gyámügyi elõ-
adója elmondta: a feladat ellá-
tása

Seres
Tünde

kö-
zel négymillió forinttal keve-
sebb

Kálna Tibor

Baranyi Károly

példaértékû hozzáállással
és számos javaslattal segítette

új
helyszínt kell keresni

elutasította

Kiss Margit Zsu-
zsanna,

csak a tízezer fõnél na-

gyobb

szín-
vonalának emelését

megelégedettségének javítását,

szolgáltató és polgár-
barát
eredményes önkormányzati
vagyongazdálkodást és intéz-
ménymûködtetést.

foly-
tatni kell, bár jelenleg nincs rá
elkülönített pénzügyi keret,

települések önkormány-
zatai számára jelent kötele-
zettséget, emellett számos
szervezési problémát jelen-
tene az önkormányzat szá-
mára.
Határozat született a köz-

tisztviselõk 2005. évi kiemelt
céljainak meghatározására.
Egyebek közt kiemelt célként
rögzítették a helyi intézmé-
nyek és szolgáltatások

, a szolgál-
tatást igénybe vevõ polgárok

a hatósági közigazgatási ügy-
intézés

jellegének erõsítését, az

A testületi ülés utolsó nyil-
vános napirendi pontja a la-
kossági kezdeményezésre, ön-
kormányzati részvállalással
megvalósuló út- és csapadék-
víz elvezetés építésének rend-
jérõl szóló rendelettervezet
megvitatása volt. A képviselõk
egyetértettek abban, hogy az
útépítést – a fenti konstruk-
cióban eddig leburkolt tíz
utca példája mutatja –

ezért azt az elõre nem ter-
vezhetõ befolyt bevételek fel-
használásával kívánja segíteni
a város. Baranyi Károly meg-
szerezte a hatvaniak hasonló
tárgyú rendeletét, ami a mû-
szaki tartalom elbírálásának
meghatározását segítheti elõ.
A legfontosabb kérdés az

volt: egy-egy utca lakóinak út-

építési kezdeményezését mi-
lyen arányú hozzájárulással
lehet megvalósítani, hiszen
nem mindegy, hányan vállal-
ják az ezzel járó terheket,
kötelezhetik-e a beruházást
nem támogató polgárokat a
részvételre, és mennyit vállal
át a város a költségekbõl. Mi-
vel az útépítést esetleg ellen-
zõ polgárok

majd az útépítésben való
részvételtõl,
azt javasolta:

Ezzel
remélhetõen kedvezõ és vál-
lalható hitellehetõséget talál-
nak majd azok számára, akik
nem tudják egy összegben
befizetni a hozzájárulást.
Kuti József a Településfej-

lesztési és az Ügyrendi Bizott-
ság állásfoglalását tolmácsolta,
amit a képviselõk egyhangú-
lag elfogadtak. Eszerint az ut-
cában élõ családok legalább
80 százalékának kezdeménye-
zésére indítható az útépítés,
az önkormányzat ötven száza-
lékos részvállalásával. A testü-
let felkérte a jegyzõt, hogy a
fentiek figyelembevételével
dolgozza át a rendelet-terve-
zetet. (Persze a lakossági kez-
deményezésekre történõ út-
építések idei folytatásához a
helyi jogszabály elfogadása

a Helyi Építési Szabályzat és
a szükséges engedélyeztetési
tervek mellett az önkormány-
zat elõre nem tervezhetõ be-
vételeire is szükség van.)

vélhetõen anyagi
helyzetük miatt ódzkodnak

Nagy-Tóth István
kérjenek három

hitelintézettõl ajánlatot.

még csak az elsõ lépést jelenti:Egy tartózkodás mellett, a
Turai Hírlapot megjelentetõ
RH+VIDEO Bt. javaslatát
elfogadva a képviselõ-testü-
let hozzájárult a lap kiadását
rögzítõ szerzõdés módosítá-
sához. Eszerint a város idei
költségvetésben rögzített
kétmillió forint önkormány-
zati támogatás az újság
nyolc havi megjelentetésére
elegendõ, tehát lapunk meg-
jelenése – a június-júliusi
összevont szám miatt –

biztosított.

és a lap
szeptember utáni támogatá-
sa mellett foglalt állást, en-
nek pénzügyi lehetõségeit a
grémium augusztusi ülésén
tekintik át.

el-
vileg szeptemberig
Pálinkás Ildikó, Jenei Csabá-
né Kálna Tibor

n

- Úgy érzem, ti. a képvise-
lõk közül én vagyok a leg-
gyakoribb vendég a könyvtár-
ban... – jegyezte meg

az intézményvezetõi
beszámoló tárgyalásánál,
majd a könyvtárban ugyan-
csak gyakran megforduló

tiltakozó kéz-
mozdulatát látva hozzátette:
-

[
]

Békési
István

Pálinkás Ildikó

...Na jó, de én olvasok is!

A március 8-i ülésen szá-
mos, a KOS Bizottság illeté-
kességébe tartozó napirendi
pont szerepelt, így érthetõ,
hogy a bizottsága állásfogla-
lásait is tolmácsoló

elnök az alábbi sza-
vakkal kezdte sokadik hoz-
zászólását:
- Most már teljesen

Kálna
Tibor

ki fo-
gok elégülni... szóbelileg...

A hónap mondása(i)
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Újabb soron kívüli ülés lesz az ÁFA miatt
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belterületi ingatlanát
az Alsóerdõsor

u. 65. szám alatti beépítetlen
ingatlanát pedig

útján kí-
vánja értékesíteni.

*
Az önkormányzat
területhasználati díj ellené-

ben biztosítja a Vásárteret és
épületeit az Extrém Autó-
sport Egyesület és az Orszá-
gos Tereptúra Sport Egyesü-
let részére. A két szervezet
április 8. és 10. között Tura
határában rendezi meg a Ta-
vaszi Nemzeti Trophy Baj-
nokság záró futamát.

*
Az Ügyrendi Bizottság ja-

vaslata alapján a testület úgy
döntött, hogy a Kommunál
Kft. ügyvezetõi álláshelyét a
turai és a galgahévízi önkor-
mányzat által közösen kiíran-
dó kívánja
betölteni.

*
A Turán járõrözõ rendõrök

március közepétõl az önkor-
mányzattól kapott

érhetõk el, melynek
száma 06-30-678-7309.

nyilvá-
nos pályázat,

zártkörû,
meghívásos pályázat

félmillió
Ft

nyílt pályázattal

mobiltele-
fonon

A február 15-i költségvetés
elfogadása után elsõként a
Polgármesteri Hivatal tett ele-
get a létszám-leépítési elõírá-
soknak két munkakör meg-
szüntetésével.

*
A képviselõ-testület közbe-

szerzési eljárás indításáról
döntött a Polgármesteri Hi-
vatal

fejlesztésére. A leg-
feljebb bruttó nyolcmillió
forint értékû, legalább három
év futamidejû pénzügyi lízing
segítségével egyebek közt egy
telefon alközpont, egy szer-
verszámítógép, tíz munkaállo-
más, hardveres tûzfalvédelmi
rendszer, jogtiszta szoftverek
valamint a csillagpontos háló-
zat kiépítéshez szükséges
egyéb eszközök beszerzését
tûzték ki célul.

*
A képviselõ-testület módo-

sította és Versenyeztetési Sza-
bályzattal egészítette ki az
önkormányzat vagyonáról és
a vagyongazdálkodás szabá-
lyairól szóló rendeletét. Ez-
után arról döntött, hogy a
Rákóczi út 144. szám alatti
lakóház és udvar megjelölésû

informatikai infrastruk-
túrájának

A képviselõ-testület felkérte
a Pénzügyi Ellenõrzõ Bizott-
ságot a turai egészségügyi
szolgáltatókkal – háziorvosok-
kal, házi gyermekorvosokkal
és fogorvosokkal – kötött szer-
zõdések felülvizsgálatára vo-
natkozó tárgyalások lefolyta-
tására.

*
A grémium öt évre

a te-
herfuvarozóval korábban meg-
kötött, december végén lejárt
területhasználati szerzõdést.
Ennek értelmében a bérlõmár-
cius 9-tõl öt évig, évi 40.000
Ft+ÁFA területhasználati díj
megfizetése ellenében használ-
hatja a Kónya-gödörnél talál-
ható 140 m2 területû üres telek-
részt.

*
A képviselõ-testület bruttó

20 ezer Ft/hó összegre módo-
sította a
szülész-nõgyógyász szakor-
vossal kötött bérleti szerzõ-
désben rögzített bérleti díjat.

meghosz-
szabbította Király Zoltán

dr. Várkonyi Péter

Két közbeszerzési bíráló bi-
zottság tagjairól döntöttek a
képviselõk. A

elkészí-
tésére kiírt közbeszerzési el-
járás lefolytatásához

és
galgahévízi köztisztviselõket,

zsámboki mû-
szaki elõadót, valamint

turai környezet-
védõt, míg a Polgármesteri
Hivatal

szükséges
bizottságba

és
vá-

lasztotta meg.
*

A képviselõk
biztosítottak a bol-

dogi csata évfordulós ünnep-
ségén résztvevõ turai fiatalok
költségeinek fedezésére.
Ugyancsak 50 ezer Ft-tal tá-
mogatták a városunkban élõ
ifjú zongoramûvész, a 13 éves

tokiói vendég-
szereplését.

Térségi Hulla-
dékgazdálkodási Terv

Király
Lászlóné Hubert Józsefné

Kaján János
ifj.

Jenei Csaba

informatikai közbe-
szerzési eljárásához

Kuthi Zoltánt,
Nagyné Seres Teréziát
Breczné Zsigmond Jolánt

50 ezer Ft tá-
mogatást

Ebhardt Dániel

A zárt ülés döntései

A soron kívüli ülés elején
polgármester fel-

olvasta
köszönõ levelét. (Mint isme-
retes, a január végén elhunyt
Sára Ferenc népmûvészt, ze-
nepedagógust az önkormány-
zat saját halottjának tekintet-
te és átvállalta a temetés költ-
ségeit.)

Tóth István
özv. Sára Ferencné

A képviselõ-testület
azt a napirendi pontot, amely a
Térségi Hulladékgazdálkodási
Terv elkészítésére

lefolytatott közbe-
szerzési eljárás eredményének
megállapítására vonatkozott. A
halasztás oka az volt, hogy a
három beérkezett pályázat kö-
zül a legjobb
összeget tartalmazott, míg a cél-
ra elnyert támogatás mindössze

Az önkor-
mányzat ebben az esetben

az áfát, így a

elnapolta

elnyert visz-
sza nem térítendõ támogatás fel-
használására

3 millió Ft + ÁFA

bruttó 3 millió Ft.
nem

igényelheti vissza

terv elkészíttetése a négy érin-
tett önkormányzatnak 750 ezer
Ft (ebbõl Turára az 53 %-os
tulajdonosi aránya miatt 357 és
félezer Ft) kiadást jelentene. A
jelenlegi gazdasági helyzet is-
meretében mindez

késztette a testületet. Az ügy az
április 7-i ,
lapunk megjelenésével egyidõ-
ben kerül ismét napirendre.
A grémium ezután módosí-

totta a 2004. évi költségvetési
tervet. A rendszeres gyer-
mekvédelmi támogatás állami
támogatásának összegével
(626 ezer Ft-tal) a költségve-
tés bevételi és kiadási fõösz-
szege 1 milliárd 52 millió 682
ezer Ft-ra nõtt.
A Magyar Államkincstár

elõírásának megfelelõen – bár
azt a költségvetési rendelet is
tartalmazza – külön határo-
zatban rögzítették, hogy a

újragondo-
lásra és további egyeztetésekre

soron kívüli ülésen

turai önkormányzati intézmé-
nyekben idén végrehajtandó
létszámleépítésekben érintett
dolgozók

Ezután , a
Bartók Béla Mûvelõdési Ház
igazgatója tájékoztatta a kép-
viselõket az április 30-án és
május 1-jén megrendezendõ

tervezett prog-
ramjairól. A hagyományte-
remtõ programsorozatra a
testvértelepülések 4-4 fõs de-
legációit is meghívják. (A
részletes program még nem
végleges, várhatóan április
közepén teszik közzé plaká-
tokon és szórólapokon, vala-
mint a világhálón.)

tovább foglalkoztatá-
sára nincs lehetõség.

Seres Tünde

Európa Nap

H. Sz.

Önkormányzati hírek - március 8.

APRÓhirdetések
Aszódon a Falujárók úti lakó-
telepen téglából épült társas-
házban eladó magasföldszinti
41 m -es, egy szoba összkom-
fortos, felújítandó lakás zár-
ható pincével. Telefon, konvek-
toros fûtés, alacsony rezsi; ká-
beltévé a lépcsõházban. Irány-
ár: 6,9 millió Ft. Érdeklõdni:
06-20-9749-850.

2

Aszód központjában eladó
egy 66 m -es, 2,5 szobás, össz-
komfortos társasházi lakás 50
m -es, külön lakásként is be-
építhetõ tetõtérrel. Telefon,
beépített konyha- és hálószo-
babútor, rendkívül alacsony
rezsi. Irányár: 14,5 M Ft.
Érdeklõdni lehet: 06-30-572-
1913, 28/400-312 (este és hét-
végén)

2

2
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Megszüntették a csoportvezetõ munkakörét

Ismét a polgármester irányítja a VÜCS munkáját

TURAI HÍRLAP4

A költségvetésben rögzített
megszorító intézkedések a
Hevesy György Általános Is-
kolát is érintették, ahol négy
fõs létszámleépítést kellett
végrehajtani. Dr. Liposits
Zsoltné igazgatót a végrehaj-
tás helyzetérõl kérdeztük.

- Az ilyen határozatok vég-
rehajtása emberileg a legne-
hezebb. Ön milyen szempon-
tokat vett figyelembe, mie-
lõtt a döntést meghozta?

- Az elõírás szerinti lét-
számleépítést

– mondta az
igazgató asszony. – Három
technikai és egy pedagógus
kollégától váltunk meg; a
technikai dolgozók közül két
kollégát a takarítói személy-
zetbõl, egyet pedig a konyhai
alkalmazottak közül bocsátot-
tunk el.

- Természetesen itt
minden szempontból jó meg-
oldás. Figyelembe vettem,
hogy ez a kemény lépés

Fõ szempont volt,
hogy ne legyen kisgyermekes
vagy olyan középkorú kolléga,
akinél a nyugdíjkorhatár még
messzi távlatokban van. A pe-
dagógus kolléga már nyugdí-
jasként dolgozott nálunk és a
többiek is közel álltak a nyug-
díjhoz. A végkielégítéssel és
más járulékokkal remélhetõ-
leg nem kerültek anyagilag
nehéz helyzetbe.

sajnos már vég-
re is hajtottuk

nincs

a le-
hetõ legkevesebb fájdalommal
járjon.

- Mi lesz az elküldött em-
berek által korábban elvég-
zett feladatok ellátásával?

- Az idei félévre elõirány-
zott fejlesztési elképzelése-
ket mennyiben befolyásolja
a pénzhiány?

Sz. J.

- A megmaradt csapatra
több munka hárul; kevesebb
fõvel kell elvégeznünk ugyan-
azt a munkamennyiséget. A
konyhán, a tisztaságban, a
tanításban kisebb létszámmal
is ugyanazt a minõségi mun-
kát várom el a kollégáimtól.

- Az Iskola utcai tanintéz-
ményünkben fel kell újítani a
padlózatot, emellett legalább
a folyosót ki kell festeni. Ezt a
felújítást a nyáron mindenfé-
leképpen elvégezzük. A szep-
temberben érkezõ elsõ osztá-
lyosaink itt kezdik meg tanul-
mányaikat. Lehetõség szerint
lecseréljük az elhasználódott
bútorokat – ez természetesen
mindegyik épületünkre érvé-
nyes, ám mindezt egyelõre
csak egy-egy tanteremben
tudjuk megvalósítani.
Az igazgatónõ elmondta: a

szûkös anyagi támogatások
ellenére a hosszú távú célok
között szerepel, hogy minél
több OKJ-s bizonyítványt adó
képzés kerüljön városunkba.
Dr. Liposits Zsoltné terveiben
egy

is szerepel.
kistérségi oktatási központ

turai létrehozása

Hevesy György Általános Iskola

Három takarítónõt és egy
pedagógust küldtek el

A város idei költségvetésének elfogadásával egyidõben a
képviselõ-testület nyolc munkakör leépítésérõl döntött, eb-
bõl kettõt a vásár-piac üzemeltetésére illetve a Városüze-
meltetési Csoportra vonatkozóan írtak elõ. Ezután sokakat
meglepetésként ért, hogy a polgármester március 1-jei ha-
tállyal megszüntette a VÜCS csoportvezetõjének munka-
viszonyát. A március 8-i testületi ülésen Kuti József kép-
viselõ, az Ügyrendi Bizottság elnökének kezdeményezésére
Tóth István zárt ülésen tájékoztatta a képviselõket.

Boda Sándort

Tóth István

Kuti József
figyelmen

kívül hagyta

átszervezte

Nem szerveztem át

együttesen kötelezett.

2004. január
elsején öt pályázó közül vá-
lasztotta ki pol-
gármester a VÜCS élére. A
csoportvezetõi munkakör be-
töltésére azért volt szükség,
mert a VÜCS-öt addig irá-
nyító polgármester kérte a
képviselõ-testületet: egyéb vá-
rosvezetõi teendõi miatt cél-
szerû önálló csoportvezetõ al-
kalmazásával ellátni a felada-
tot. Mint azt elõzõ számunk-
ban is megírtuk, az idei költ-
ségvetési megszorítások elke-
rülhetetlenné tették a lét-
számleépítést, ami a csoport-
vezetõ munkaviszonyának
megszüntetését is eredmé-
nyezte.

szerint Tóth
István polgármester

azt 2004. novem-
beri határozatot, amelyben a
testület megbízta õt a VÜCS
költséghatékonyabb mûködé-
sére s az ott végezett tevé-
kenység racionalizálására vo-
natkozó írásos hatáselemzés
elkészítésére. Ehelyett a pol-
gármester két embert elbo-
csátott, amihez joga volt
ugyan, ám az Ügyrendi Bi-
zottság elnöke szerint a cso-
portvezetõ elküldésével túl-
lépte hatáskörét, álláspontja
ezzel a Városüze-
meltetési Csoportot, amihez
testületi döntés nélkül nem
volt joga.
- a

VÜCS-öt – válaszolta lapunk
kérdésére ki Tóth István pol-
gármester. – Csak olyan fela-
datkört szüntettem meg, ami-
re a testület és a kormány
által elõírt pályázati rendelet

A polgármester elmondta:
a város csak akkor pályázhat
állami támogatásra, ha olyan
munkakört építenek le, amit
utána nem töltenek be. A
vásár-piac üzemeltetését há-
rom dolgozó látja el; közülük
egyetlen embert sem küld-
hetett volna el, mert az a
vásár-piac üzemeltetésének
megszüntetését jelentette

volna, arról viszont nem dön-
tött a képviselõ-testület. A Vá-
rosüzemeltetésnél dolgozó
nehézgépkezelõk az ároktisz-
títástól a szennyvíziszap-elhe-
lyezésig számos nélkülözhe-
tetlen feladatot elvégeznek,
emiatt közülük sem küldhe-
tett el senkit.
- Közel harminc éves mû-

szaki tapasztalatomra alapoz-
va

mun-
kaköröket tudtam megszün-
tetni – mondta Tóth István. –
A megmaradt hat dolgozó kö-
zül egyet megbízok a szük-
séges írásos tevékenység
részmunkaidõben történõ el-
végzésére.
A polgármester végezetül

elmondta: érthetetlennek
tartja, hogy Kuti József javas-
latára a képviselõ-testület
egyhavi illetménynek megfe-
lelõ jutalmat szavazott meg a
távozó csoportvezetõnek.
- Senkit sem azért bocsá-

tottunk el, mert panasz lett
volna a munkájára – hang-
súlyozta Tóth István –, ezért
megkérdezem: a városi intéz-
ményekbõl elküldött másik
hét dolgozónak is a
jutalom?

*
( a vá-

ros idei költségvetés-terveze-
tében eredetileg VÜCS-
munkakör megszüntetése
szerepelt. Ennek ismeretében
kérdéses, hogyan lehetett vol-
na megoldani a létszámleépí-
tést, ha a testület jóváhagyta
volna az elképzelést.)

csak az önálló csoportveze-
tõi és az adminisztrátori

járt volna

A szerk. megjegyzése:

négy

Figyelem!
Ha portájára idegen
méhraj fészkeli be
magát, a veszély

elhárítása érdekében
hívja a 06-70-247-3686-os

telefonszámot!
(A Tûzoltóság is
minket értesít.)

Tura Közbiztonságáért
2002 Egyesület
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Tura Közbiztonságáért 2002
Polgárõr Egyesület

A Turán szolgálatot teljesítõ
rendõrök telefonszáma:

Éjjel-nappal hívható számaink:

06-30-200-2452 06-70-247-3686

06-30-678-7309

Számlaszámunk:

Turai Takarékszövetkezet 65900107-13024136
Kérjük, támogassa mûködésünket!

Nemrégiben a domonyi ön-
kormányzat telefonhívást ka-
pott a Miniszterelnöki Hiva-
talból azzal a szemrehányó-
nak mondható kérdéssel:
miért nem kezdeményezték a
domonyvölgyi autópálya-
felhajtómegnyitását.
A dolog azért érdekes, mert

évekkel ezelõtt
országgyûlési képviselõ hiába
próbálta elérni ezt a köny-
nyítést az illetékes szaktárcá-
nál. Akkor azzal utasították el,
hogy

a
gépjármûveknek az M3-as
autópályára történõ biztonsá-
gos felhajtását.
A domonyvölgyi autópálya-

felhajtóra az M3-as autópálya
díjasításának bevezetésekor
került lakat. Ide nem is ter-
veztek díjszedõ kapukat. Ami-
kor a matricás rendszert be-
vezették, sokan remélték,
hogy ennek a felhajtónak a
kerítése is elbontásra kerül.
Tévedtek.
A már említett paramétere-

ken állítólag azt kell érteni,
hogy a felhajtó gyorsítósávja
túl rövid, ezért balesetveszé-
lyesnek tartják. Aki azonban
Budapest felé közlekedik, ta-
núsíthatja, hogy

Tóth Gábor

a becsatlakozó ág para-
méterei nem teszik lehetõvé

a mogyoródi

csomópont gyorsítósávja sem
hosszabb.

roppant bale-
setveszélyessé vált

Tóth Gábor.

Inkább abból indul-
hattak ki, hogy Domonyvölgy-
ben nem túl sokan laknak,
ezért nem lenne kellõképpen
kihasználva a rácsatlakozás.
Az érv azonban mára túl-

haladottá vált. Egyrészt Do-
monyvölgynek jóval nagyobb
a forgalma, mint öt-hat évvel
ezelõtt. Sokan kiköltöztek ide,
megnõtt az idegenforgalom.
Ám korábban sem csupán az
itt élõk használták a felhajtót.
Az Aszód felõl érkezõk szíve-
sebben hajtottak itt fel a a pá-
lyára, mert így nem kellett
Bag elején ötvennel cammog-
niuk.
- Köztudott, hogy a bagi

csomópont a megnövekedett
forgalom miatt

– foglalta
össze a jelenlegi helyzetet

– Az Aszód által
bevezetett súlykorlátozás mi-
att sok teherautó bekanyaro-
dik itt, nemcsak azok, akik a
pénzspórolás érdekében Tu-
rának veszik az irányt, ha-
nem azok is, akik az autó-
pálya használata mellett dön-
tenek. Bag eleje emiatt rop-
pant terheltté vált; nem
tudom, hogy a vasúti pálya
fölött ívelõ híd meddig bírja

ezt a terhelést A telefonon
történõ „számonkérést” köve-
tõen a domonyi jegyzõvel kö-
zösen írtunk

kancelláriaminiszter-
nek, amelyben fölelevenítet-
tük a korábbi kérésünket.
Noha eltelt pár hét, a levél-

írók lapzártánkig nem kaptak
választ. Tóth Gábor hangsú-
lyozta: sürgetni fogja az illeté-
keseket, hogy mielõbb nyíljon
meg a domonyvölgyi felhajtó,
mert ez némileg biztonságo-
sabbá teheti a már említett
bagi csomópontot.

levelet Kiss
Péter

-rázós-

Bemutatjuk az új gödöllõi rendõrkapitányt

Tóth Csaba az önkormányzatok támogatására is számít

Szemrehányó telefonhívás a Miniszterelnöki Hivatalból

Megnyílik a domonyvölgyi autópálya-felhajtó?

(folytatás az 1. oldalról)

Igazi sikertörténetként jelle-
mezhetõ rendõri
pályafutása. 1993-ban az akkor
30 esztendõs fiatalember úgy
döntött, hogy nyolc esztendei
tanítást követõen rendõri mun-
dérra cseréli a 202-es Szak-
munkásképzõ és Szakiskola
katedráját. A vizsgálói és a nyo-
mozói munkakör közül választ-
hatott, és õ az utóbbi mellett
döntött. Kezdetben lopási
ügyekkel foglalkozott, majd a
kiemelt rablások felderítése lett
a feladata. A kapitányságon
hamar felfigyeltek vezetõi ké-
pességeire, és 1995. júniusában
a kistarcsai rendõrõrs parancs-
nokává nevezték ki. E tisztsé-
get 2002. decemberéig töltötte

Tóth Csaba

be, ezt követõen a kapitány-ság
közrendvédelmi osztályának
élére került, amelyet mostani
kinevezéséig vezetett.
Az újdonsült vezetõ a beik-

tatása utáni sajtótájékoztatón
nem titkolta:

de az utóbbi esetében
konkrét változásokat nem
említett. A jövõre vonatkozó
elképzeléseiben természete-
sen vezetõ szerepet játszik a
bûncselekmények számának
további csökkentése, amit a
bûnüldözési, bûnmegelõzési
feladatok hatékonyabb szer-
vezésével kíván elérni. A cé-
lok között kihangsúlyozta: a
rendõrség a korábbiaknál na-
gyobb segítséget kíván adni a

tervez bizonyos
átszervezéseket és személycse-
réket,

bûncselekmények áldozatai-
nak abban, hogyan kerülhetik
el az újabb bûncselekménye-
ket. Az úgynevezett

jobb hatás-
fokkal történõ végzése egybe-
cseng azzal az elképzeléssel,
amely szerint tudatosítani kell
a lakosság körében a rendõr-
ség szolgáltató tevékenységé-
nek erõsödését. Jó példája
ennek az a kb. egy hónapja
életbe léptetett

amely használatával
jelentõsen egyszerûsödött az
anyagi káros balesetek bizto-
sítónál történõ ügyintézése. A
sorban állást, az ügyfelek
munkából való kie-sését min-
denképpen szeretné csökken-
teni, ezért rövidesen változtat-

áldozat-
védelmi feladatok

nyomtat-
vány,

–
–

nak az ügyfélfogadási renden.
A minõségi munkavégzést a
polgároknak is érzékelniük
kell: intézkedés esetén a
rendõrnek úgy kell velük be-
szélnie – a kapitány megfo-
galmazása szerint mintha a
saját hozzátartozójának adná
meg a tiszteletet.
Tóth Csaba szólt az önkor-

mányzatokkal való kapcsolat-
ról is, amelyeket szeretne
megújítani, erõsíteni; a rend-
õrség továbbra sem mondhat
le a települések segítségérõl.
Nyilván ez nem közvetlen
pénzbeli, de mindenképpen
olyan támogatást jelent, ami
a rendõrség munkáját segíti.
Elég a polgárõr szervezetek
tevékenységére gondolni,
amelyek mûködéséhez

az alapot.
A sajtótájékoztatón a közle-

kedési helyzetrõl is szó esett. A
kapitányság területén csökkent
a személyi sérüléses balesetek
száma, míg az anyagi káros
eseményeké nõtt. Tóth Csaba
úgy vélte: a rendõrök a közle-
kedési szokásokon csak rész-
ben tudnakváltoztatni.
Részben országos, részben

helyi kezdeményezésként –
mintegy a változás kezdõlöké-
seként rendkívül erõteljes
közlekedési akciókra kerül
sor. Az autósok ezt fõként a 3-
as számú fõúton fogják érzé-
kelni, ahol igen gyakran szá-
míthatnak majd traffipaxra és
teljes körû ellenõrzésre.

–,

a tele-
pülések biztosítják

–

R. Z.

http://www.pdfdesk.com


Bartók Béla Mûvelõdési Ház

Áprilisi programok
Április 10., vasárnap, 16 óra:

A Költészet Napja
Követelem a Holnapot
- Pótolnak-e életet

életmorzsák

Zenés irodalmi válogatás
Ady Endrérõl Babits Mihály,
Bartók Béla, Illyés Gyula,
Jékely Zoltán, Franz Kafka,
Kodály Zoltán, Móricz Zsig-
mond és Pilinszky János
mûveinek felhasználásával.

elõadómûvész, a
Petõfi Irodalmi Múzeum fõta-
nácsosa

zongoramûvész, Havas
Judit tanítványai:

Szerkesztette és elõadja:

Közremûködnek:

Havas Judit

Horváth
Bálint

Bíró Zsófia,
Diligens Melinda, Galambos
András, Schmiedt Viktória.

Belépõdíj:

Esküvõ monszun idején

Riksás fiú

diák, nyugdíjas:
300 Ft, felnõtt: 400 Ft

indiai film

a Ma-
gyar Filmklubok és Filmbará-
tok Szövetségének titkára

vietnami film

film-
kritikus

A srendezõk szeretettel vár-
ják az érdeklõdõket!

Turai Mozgó
Videófilmklub
Április 24. vasárnap, 17 óra:

Elõadó:

Május 7. szombat, 17 óra:

Elõadó:

Rák Mónika,

Varga Balázs

például

stb.)
fejthetik ki véleményüket.
Vannak témakörök – mint
például a

–, amelyek egyelõre be-
jegyzés híján árválkodnak.
A minden területen kultu-

rált hangnemet megütõ por-
tál gazdája, “SAV” emellett
egyre több gondot fordít a vá-
rosi események, információk
naprakész közzétételére. (Be-
vallom, ez némi irigységre ad
okot – különösen akkor, ami-
kor egy-egy fontos információ
havilapunk nyomdába adása
után érkezik szerkesztõsé-
günkbe...)

a honlapról, a város-
ról, a helyi eseményekrõl és
intézményekrõl, sportegyesü-
letekkel kapcsolatban

számítástechnika,
gépjármû, motor, lakberende-
zés

-hiszi-

A város hivatalos honlapján
tiszavirágéletûnek bizonyult a
fórum rovat: néhány fórumo-
zó stílusa pallérozásra szorult,
a Városháza pedig nem tudott
szabad embert biztosítani a
moderátori szerepkör betölté-
sére, így a fórum rovatnakma
már híre-hamva sincs a
tura.hu-n. A létszámleépítések
ismeretében talán érthetõ,
hogy megszüntették, a vissza-
jelzések mégis azt bizonyítják,
hogy szükség lenne rá.

(http://turainfo.uw.hu)

Az említett fórumot hiányo-
ló internetezõk számára bizo-
nyára jó hír, hogy március
közepén újraindult a

független internetes portál fó-
rum rovata. A honlap látoga-
tói számos témakörben (így

Tura-
info

Hírek és hozzászólások

Újraindult a Turainfo
internetes fóruma

A Hevesy György Általá-
nos Iskola felsõ tagozatos
tanulói és nevelõi március
11-én rendezték meg az
1848-as forradalom 157. év-
fordulójának ünnepségét.
A mûsort ta-

nár vezette be néhány gondo-
lattal, emlékeztetve a tanulóif-
júságot arra, hogy 1848. már-
cius 15-e nemzeti történel-
münk legkiemelkedõbb ese-
ményeinek egyike.
Külön figyelmet érdemel-

tek a mûsorban felhasznált
turai népi jelmezek, valamint
a hatásos zenei aláfestés. A
mûsor rendezõje

volt.
*

A hagyományoknak meg-
felelõen március 15-én déle-
lõtt az önkormányzat, a helyi
párt- és civil szervezetek, va-
lamint a Hevesy György Álta-
lános Iskola képviselõi meg-
koszorúzták

48-as honvéd had-
nagy sírját. Ezután a Bartók

Kálna Tibor

Sára Zoltán-
né és Szekeres Roland

Szele Andor és
Tóth Antal

Március 15-i megemlékezések

Kisdiákok és tanítóik rendhagyó ünnepi mûsora
Béla Mûvelõdési Házban alsó
tagozatos tanulók és nevelõik
közremûködésével rendhagyó
ünnepi mûsor következett. A
telt ház elõtt nagy sikerrel

bemutatott összeállítást
tanítónõ rendezte.

A szép számban megjelent
ünneplõ közönség ezután a
Piactérre vonult, ahol

iskolaigazgató
mondott rövid ünnepi beszé-
det. Ezután Tura Város Ön-
kormányzata, or-
szággyûlési képviselõ és a
FIDESZ helyi szervezete, az
MSZP helyi szervezete, a Vi-
gyázó Kör Egyesület Turáért,
a Hevesy György Általános
Iskola és az Õszirózsa Nyug-
díjas Klub képviselõi meg-
koszorúzták Szele Andor és
17 társának emlékoszlopát.

Erdé-
lyi Ágnes

dr.
Liposits Zsoltné

Tóth Gábor

T. P. - H. Sz.
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Óvjuk jobban egészségünket!

Hagyományteremtõ vizsgálatsorozat

TURAI HÍRLAP8

Az egészség nagy kincs, és
erre sokszor csak akkor
döbbenünk rá, amikor
megbetegszünk. Minderrõl
gyõzött meg bennünket az
az Egészségnap, amit váro-
sunkban Hatalyák István
doktor úr irányításával ren-
deztek meg.

- Hányadik alkalommal
kerül sor városunkban ilyen
rendezvényre?

- Én ennek a napnak inkább
az

nevet adnám
ta Ez

akár a jelmondatunk is lehetne
a további hasonló rendezvé-
nyek szervezéséhez.

- Tulajdonképpen ez az
elsõ alkalom, de korábban
már különbözõ cégek szerve-
zésében voltak hasonló lehe-
tõségek. Egy budapesti kollé-
ganõm adta az ötletet: arra
hívta fel a figyelmemet, hogy

kellene
szervezni városunk lakosai
részére. Az ötlet azzal bõvült,
hogy mindezt össze lehetne
kötni

is. Programunkhoz egy
Dunakeszin élõ urológus kol-
léga és egy jászberényi die-
tetikus hölgy mellett

is csatlakozott; õ
vállalkozók közremûködésé-
vel egy reformételekkel telí
asztalt készített, és ezzel várta
a gyógyulni vágyó, vagy in-
kább az egészséges életmód
kialakítását igénylõ turaiakat.
A rendezvényen egy arte-

„Óvjuk jobban egészségün-
ket!” – hangsú-
lyoz –dr. Hatalyák István.

koleszterinmérõ napot

EKG-, cukor-, vérnyo-
más- és ultrahangvizsgálatok-
kal

Hóka
Tamásné

riográf is rendelkezésünkre
állt, amely nagy segítséget
tud nyújtani az érelmesze-
sedés korai felismeréséhez, az
erek megfelelõ rugalmassá-
gának felderítéséhez. Ha az
érkeményedés jelei felfedez-
hetõk, természetesen további
vizsgálatok szükségesek.
- Az utóbbi vizsgálatra há-

nyan jelentkeztek?

A rendezvényen igénybe
vehetõ vizsgálatokon mintegy
hatvanan vettek részt. Volt
olyan idõszak, amikor sor-
banállás alakult ki; egyes vizs-
gálatok csak este 7 óra körül
fejezõdtek be.
A program létrehozását se-

gítõ alpolgár-
mester kérdésünkre elmond-
ta: az ingyenes szûrõvizsgá-

Korsós Attila

- Negyvenkilenc szûrést vé-
geztünk automatikus vérnyo-
másmérõvel, ebbõl tíz esetben
vált szükségessé további vizsgá-
latok elvégzése. A körzetemben
élõ 40-65 év közötti lakosokat
(kb 50 fõt) levélben kiértesítet-
tem a vizsgálat lehetõségérõl. Itt
is lehetõség nyílik az ultrahan-
gos vizsgálatokra és szükség
esetén mûtétre irányításra.
Emellett sokan eljöttek olyanok
is akik nem voltak részesei a
megkeresésnek. Az ún.

keretén belül
hetvenöten töltöttek ki érrend-
szeri szûrõlapot. Ez a vizsgálati
módszer nem új dolog a praxi-
sunkban, 2002 ótamûködik.

irányí-
tott betegellátás

latokat hagyományossá kell
tenni. A tavaszi tüdõszûrés
alkalmával szükséges az
együttmûködés a családorvo-
sokkal. Mindenki számára el-
érhetõvé kell tenni, hogy fog-
lalkozni tudjunk az egészsé-
gesekkel vagy magukat an-
nak tartó honfitársainkkal.
Motiválni kell mindenkit,
hogy eredményesen mûköd-
jön közre egészségének meg-
õrzésében, és ha szükséges, a
lappangó megbetegedések
felkutatásában vagy az azokat
megelõzõ kóros állapotok
felismerésében is.

Takács Pál
A szerzõ felvétele

FIDESZ MPSZ

Simicskó István
leszavendég
A Fidesz Magyar Polgári

Szövetség turai szervezete
április 28-án 18 órakor a
Bartók Béla Mûvelõdési Ház-
ban
országgyûlési képviselõt látja
vendégül, aki

címmel tart
elõadást. Ezt követõen

címmel lakos-
sági fórumra kerül sor. A
szervezõk minden érdeklõdõt
szeretettel várnak.

dr. Simicskó István

Elsõ évünk az
Európai Unióban

Tura
jelene és jövõje

In memoriam
Morvai István

Tura rövid idõn belül má-
sodik, a 80-as évek politikai
és közéletének meghatározó
településvezetõjét vesztette
el: 56 éves korában, súlyos
betegség következtében el-
hunyt egy-
kori turai tanácselnök.
Korábban a Galgamenti

Termelõszövetkezetben dol-
gozott, majd 1980-tól 84-ig a
nagyközségi tanács elsõ em-
bere volt. Azóta a kistarcsai
Flór Ferenc Kórházban dol-
gozott.
Nyugodjék békében!

T. P.

Morvai István

Alapítványi hírek
a 2. sz. Óvodából
2004 májusában hoztuk

létre "Összefogás Óvodásaink-
ért" néven közhasznú alapítv-
ányunkat, azzal a céllal, hogy
óvodásaink még jobb, szebb
körülmények között nevel-
kedhessenek.
Eddigi tevékenységeink az

alapítvány vagyonának növe-
lése érdekében: jelen voltunk

a Turai Nyári Játékokon,
amire az óvó nénik, dajka
nénik papírforgót, mézeska-
lácsot készítettek; a Híresvá-
rosi Vigalom ideje alatt póló-
festési, lufi-festési lehetõség-
gel növeltük bevételeinket;
egy pályázaton az óvoda ré-
szére számítógépet nyertünk.
A kuratórium elnökeként

köszönöm óvodánk valameny-
nyi dolgozójának, minden ked-
ves támogatónknak, valamint
vásárlóinknak, hogy segítségük-

kel támogattak bennünket,
adományaikkal növelték bevé-
teleinket.
Támogatóink voltak: Dusáné

BT Fantázia Bútorbolt, Marcsi
Büfé, Tapéta és Festékbolt, Agro-
diszkont, 2EZER Mester, Swing
Kisáruház, Sportland, Grafit Pa-
pírbolt, Piactéri Papírbolt, Lapu
Lászlóné, Pálma Virág- és Dekor,
Lixiang Kínai Bolt, Polonkai
Orsolya.

Szilágyi Józsefné
óvodavezetõ, a kuratórim elnöke
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Homoki és Társa Kft.
Gödöllõ, Vasútállomás Tel.: (28) 413-866
Hétfõtõl Csütörtökig 8-16, Péntek 8-13

06-30-272-5889
06-30-9778-800

13-0091-04
0084

Tanuljon nálunk vezetni!
30 % kedvezmény

a tanfolyam teljes díjából
(melyet visszaigényelhet a személyi jövedelemadójából)

info@homokikft.hu www.homokikft.hu

Személygépkocsi vezetõi és motoros
tanfolyamot indítunk
április 4-én 17 órától

a turai mûvelõdési házban.

Jármûkezelési vizsga Gödöllõn,
elméleti és forgalmi vizsga Vácon!
Számítógépes gyakorlási lehetõség!

Mindenkor és mindenhol
az Önök szolgálatában!

Felvilágosítás és részletes információ:
Bense Zoltán
Homoki László

Email: Honlap:

nyilvántartási szám:
Akkreditációs lajstromszám:

Bukás esetén sem vonják be a forgalmit

Közlekedésbiztonsági Nap
a gödöllõi vizsgabázison
A Pest Megyei Közlekedési

Felügyelet Gödöllõi Kirendelt-
sége és a Gödöllõi Rendõr-
kapitányság Baleset-megelõ-
zési Bizottsága április 9-én 7
órától 14 óráig közlekedésbiz-
tonsági napot tart a Gödöllõ,
Haraszti u. 2/a. szám alatti
vizsgálóállomáson.
Ebben az idõpontban a

vizsgálóállomás szakemberei
ingyenesen átvizsgálják az
oda érkezõ gépjármûveket,
illetve azokon kisebb beállítá-
sokat (pl. fényszóró, füstgáz-

emisszió) is elvégeznek. Azon
gépjármûvek mûszaki érvé-
nyességi idejét, amelyek a
vizsgálatok jogszabályban
elõírt kritériumainak megfe-
lelnek, a tulajdonos kérésére
– a mûszaki vizsgadíj és az
érvényesítõ címke díjának
befizetése mellett – meghosz-
szabbítják.
Bõvebb felvilágosítás a

28/420-696 és a 410-048-as tele-
fonszámokon kérhetõ. Minden
érdeklõdõt szeretettel várnak!

T

Autós terepversenyTurán
Április 8-9-10-én Tura határában rendezik meg a Tavaszi

Nemzeti Trophy Bajnokság négy fordulós terepjárós tájéko-
zódási és ügyességi versenysorozatának záró futamát. A Vá-
sártéren tábort verõ mezõny pénteken 20 órától és szombaton
10 órától teljesíti a város határában kijelölt szakaszokat; az
eredményhirdetést vasárnap 10 órakor tartják.
A szervezõk minden érdeklõdõt szeretettel várnak.
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Jubileumi közgyûlés

Eredmények és feladatok a tizenöt éves a Vigyázó Kör

TURAI HÍRLAP10

(folytatás az 1. oldalról)

A kereken húsz fõs hallga-
tóság elõtt elnök
ismertette az egyesület 2004.
évi beszámolóját. Többek kö-
zött elmondta: az elmúlt év
minden hónapjában rendsze-
resen sor került egyesületi
összejövetelre, valamelyest
nõtt az ülések átlagos láto-
gatottsága. Rendezvényeik
közül ki kell emelni a 2004.
január 2-i uniós beszélgetést a
Brüsszelben dolgozó

val,
az augusztusi ülésen

tartott roma integrációs elõa-
dását és az október 2-i bográ-
csolást. Az elnök kiemelte a
március 14-én a Honvéd-sí-
roknál történt takarítást és az
október 23-i ünnepség rende-
zését, valamint az azt követõ
beszélgetést. Kuti József
hangsúlyozta: évek óta min-
den egyesületi ülésen téma
volt a képviselõ-testület dön-
téseinek ismertetése; rendsze-
resen kérték a megjelentek
véleményét a nehezebb dön-
tések elõtt, s ezt továbbra is
folytatni szeretnék.
Az egyesület nevére vonat-

kozó magyarázat („

Kuti József

Mészá-
ros Ildikó

arra vi-
gyázunk, hogy a múlt ne is-

Solymosi Imré-
nek

ezzel ellentétes vélemény is,
de ez a testületi jó döntést
nem befolyásolta.
Az elnök megemlítette régi

tervét, hogy „

.” Befejezé-
sül köszönetet mondott min-
denkinek, aki az elmúlt évek-
ben valamilyen módon hozzá-
járult a közösségé formálódó
helyi társadalom kialakításá-
hoz akár egyesületük, akár
más szervezet keretei között,
s kérte, hogy folytassák eddigi
munkájukat.

!”

Az Egyesület pénzügyi hely-
zetérõl gazdasági
vezetõ adott átfogó tájékozta-
tást. A bevételek csak tagdíjak-
ból voltak. A kifizetések között
szerepelnek a március 15-i és
az október 23-i koszorúk költsé-
gei. A szeptember 18-i jótékony-
sági esten F. L. gyógykezelésé-
nek támogatására 5.000 Ft-tal
járultunk hozzá, 10.000 Ft-al
támogattuk a cserkészek tábo-
rozását. Jelentõs kiadás volt a

jó lenne végre
összehozni Bag, Hévízgyörk,
Galgahévíz és Tura civil szer-
vezeteinek képviselõit, hogy az
Alsó-Galgamente fontos kérdé-
seit megbeszéljük

A cél nem egy-
más lejáratása, hanem segítése
legyen

Fekete István

„

bográcsolással kapcsolatos költ-
ségek fedezése is. December-
ben az „Énekeljünk víg öröm-
mel” címû CD támogatására
5.000Ft került átadásra.

elnökhelyettes
az egyesület ez évi terveirõl
szóló elõterjesztését egy Kor-
zenszky-idézettel kezdte: „

.”
„…

.” Közéleten
sajnos még mindig a szerve-
zett politikai közéletet értjük;
ráadásul magát a pártpolitizá-
lást. Ez nem szerencsés. A
közéletnek sokkal tágabb je-
lentésköre van. Úgy lehetne
megfogalmazni: emberség, ci-
vilizációs alapértékekhez ra-
gaszkodás. Ebben

A régi szlogent nem kell el-
felejteni, de az a rendszervál-
táshoz kapcsolódott. Akkor
még valami ellen kellett ösz-
szefogni. Sokkal inkább a kö-
zös értékekre kell helyezni a
hangsúlyt. Szükség van a jó-
ravalóságra és az emberségre.
Kissé zaklatott lett közéle-

tünk. Egyoka lehet, hogyama-
gánéleti, munkahelyi feszültsé-
geket, konfliktusokat az embe-
rek magukba fojtották. A

és át-
tevõdött a közéletbe a szólás-
szabadság örve alatt. Ez is egy
örökség. A jószándék alapján
történõ összefogásra, toleranci-
ára való törekvés az elmúlt év
az egyik legnagyobb eredmé-
nye. Ezt folytatni kell.
Az értékõrzés és értékte-

remtés folyamata nem egyez-
tethetõ össze a radikalizmus-
sal; sem lelki, sem politikai
értelemben.
A népszavazás ügye is egy-

értelmûen rámutatott, hogy
az országos és helyi szinten
megnyilvánuló társadalmi kö-
zöny egyik oka a

Kálna Tibor

A
közéletben részt venni köteles-
sége mindenkinek, aki komo-
lyan veszi az életet. Mert az
élet nem magánügy. Nem
akárhol és nem akármikor
élünk, hanem itt és most

elvonulni a világtól, elbújni
a kihívások elõl nem lehet és
nem is szabad

részt venni
kötelessége mindenkinek.

lefoj-
tott agresszió frusztráció

tanácstalan-

–

métlõdjék meg

az egyesület a helyi értékek

megõrzésére is egyre nagyobb
hangsúlyt helyezett

na-
gyon figyelemreméltó és kor-
rekt álláspontot alakított ki

”) kibõvült az
elmúlt évek folyamán. Ugya-
nis
megnevezésére valamint azok

. Az elmúlt
14 év alatt kialakult idõn-
ként vitákkal, személyi konf-
liktusokkal terhes helyi de-
mokratikus közélet nagy ér-
ték, erre is vigyázni kell, hogy
megmaradjon.
Elõadásában kitért a képvi-

selõ-testületi munkára és az
egyesület által támogatott
képviselõk tevékenységére is.
Jónak ítélte a testületi tagok
közötti együttmûködést, s
megállapította, hogy önkor-
mányzati téren történt elõ-
relépés, lehet eredményekrõl
beszélni. „Az álláspontunk
kezdetektõl egyértelmû volt:
minden önkormányzati kép-
viselõvel korrekt együttmûkö-
désre kell törekedni, s a tele-
pülés érdekeit képviselve
igyekezni a legjobb döntést
meghozni.” Beszélt a kistér-
ség megalakulásának problé-
máiról, mellyel kapcsolatban
a turai képviselõ-testület

.
Igaz, az újságban megjelent

–

–

Az idén március 14-én nyíltak az elsõ virágok a
természetvédelmi területeken. Szerencsére a hosz-
szú tél nem befolyásolta kedvezõtlenül a virágok
nyílását, sõt, Tura büszkesége, az egyhajúvirág az
elõzõ évekhez képest mennyiségi rekordot ért el.

Takács Pál

Az elmúlt években az egyhajúvirág mindig márci-
usban nyílt: 2002-ben 1100, 2003-ban 1185, 2004-ben
865, míg idén 1800 db-ot számoltunk meg. A sok
virág a kedvezõ idõjárásnak köszönhetõen 10 nap
alatt elvirágzott.
Köszönet a természetnek, hogy még mindig lát-

hatjuk a virágcsodát, valamint azoknak a látogatók-
nak, akik csak gyönyörködni mentek a területre.
Köszönet illeti a Zöldszíves Környezetvédelmi szak-
körösöket és vezetõjüket, tanárnõt,
akik figyelték az egyhajú virág nyílását, számolták a
virágokat és õrizték azokat a nyílás idején.

Jenei Csabáné

Tavaszhozó természeti kincsünk új rekordja

Ezernyolcszáz egyhajúvirág nyílott
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ság tudatlanság.

Végtelen türelem-
re van szükség. Az alapokról
kell újrakezdeni a nemzetépí-
tést. Ezt csupán alulról felfelé,
a helyi közösségek, családok
szintjén lehet megkezdeni;
ezért pótolhatatlan a szerepe
és felelõssége a helyi civil
egyesületeknek

társadalom

káoszba
süllyed

Mádl Ferenc

és a Ezért
világos és közérthetõ, de nem
leegyszerûsítõ kommunikáci-
óra van szükség a nyilvános-
ság felé. Nem szabad indula-
tosan közeledni az emberek
felé. A szélsõséges megfogal-
mazások és közéleti gyakorlat
bizalmatlanságot, gyanakvást,
bûntudatot és szorongást éb-
resztenek a társadalom cso-
portjaiban és az egyénekben.
Az erkölcsi és racionális aggo-
dalom nem válhat elkesere-
dett indulattá, mert a pozitív
szándékok akkor éppen ellen-
tétes következményekhez ve-
zethetnek. „

!” Számottevõ
gazdasági és politikai tömö-
rülések érdeke a tömegek új-
raproletarizálása anyagi és
tudati értelemben egyaránt;
hisz csak ez biztosítaná teljes
alávetettségüket, kiszolgálta-
tottságukat és befolyásolható-
ságukat. A médiában idõn-
ként támadják a társadalom
alapsejtjét, a családot! Hiszen
ha a sejt megbetegszik és a
deviancia burjánzani kezd,
kialakulnak a társadalmi átté-
telek: a gazdasági,
(családok, önkormányzatok,
kisvállalkozások eladósodása)
tudati és erkölcsi

… az értékek védel-
me érdekében erõsítenünk
kell az egyházakat, iskolákat
és a civil szervezõdéseket!
Továbbra is fontos, azaz

alapcél, hogy minden hónap-
ban az elsõ csütörtökön legyen
ülés, tartalmas napirenddel.
Folytatni kell a népfõiskolai
elõadásokat. M

köztársasági elnök urat. Az
egyesület presztízsét is növelné,
ha sikerülne egy asztalhoz ül-
tetni a négy település Bag,

–

–

egbízatásának
lejárta után mielõbb szeretnék
vendégül látni

–

Hévízgyörk, Galgahévíz és
Tura civil szervezeteinek kép-
viselõit. Lenne mit megbeszél-
ni: a kistérségi ügytõl a turai
ivóvízbázis védelmén keresztül
a pályázati lehetõségek egyez-
tetéséig. Az Alsó-Galgamentén
sok olyan probléma van, ame-
lyeket testületi döntés elõtt a
civil szervezeteknek, pártoknak
kellene megvitatni és elõkészí-
teni a döntésre.
Támogattuk a cserkészeket,

több egyesületi tag benne van
a cserkészetet szervezõ Bi-
zottságban.
Az elnökség döntése alapján

támogatjuk az idei „A
” megszervezését. Meg-

jegyzendõ, hogy ez a rendez-
vény
nagyon fontos lesz, hogy öt civil
szervezet támogatásával kerül
ismételten megrendezésre. Már
most kérjük azok jelentkezését,
akik a szervezésben közremû-
ködni tudnának. Március 15-e
elõtt a lévõ hon-
védsírokat szeretnénk rendbe
tenni (ez idõközbenmegtörtént

Az elhangzottakhoz többen
hozzászóltak.
felvetette, hogy az egyesület
pénzügyi helyzetének javításá-
ról a következõ ülésen kellene
beszélni. az alsó-
galgamenti civil egyesületek
együttmûködésének lehetõsé-
gét feszegette. a
decemberi népszavazásra utal-
va megjegyezte: ez

számunkra, melyet
szépen

megfogalmazott a Turai Hírlap
januári számában megjelent
írásában. A Vigyázó Kör füze-
teinek következõ számához ké-
szen van egy tanulmány,

kullancsokról szóló elõ-
adása. ezután témajavaslatok
hangzottak el az idei tervezett
népfõiskolai elõadásokra.
A közgyûlés beszámolóinak

jóváhagyása után befejezésül
Lukács Vilmos felolvasta
Wass Albert:
címû versét.

–

abból a szempontból is

– ).

Kihívás
Napja

Honvéderdõben

Szilágyi Zoltán

Pásztor László

Dr. Baka Gyula

nagy tra-
uma volt
Lukács Vilmos bácsi

Dr.
Pap Ida

'A bujdosó imája'

a szerk.

- r -

Ismét jótékonysági bál
A Szép Turáért Egyesület április 23-án 19 órától jótékony-

sági estet rendez A Föld Napja alkalmából a Bartók Béla
Mûvelõdési Házban. A rendezvény bevételét városunk par-
kosítására és pihenõpadok vásárlására fordítják.

A Szép Turáért Egyesület elnöksége

Kérjük, támogassa közös célunkat, hogy mindannyiunk
örömére szépülhessen településünk! Tisztelje meg az estet
személyes részvételével (belépõ: 2.500 Ft/fõ) vagy pártolójegy
vásárlásával (500 Ft/db), tárgyi vagy pénzbeli adományával.
A bál programjában a Nagykátai Színjátszó Egyesület bohó-

zattal, a Hevesy György Általános Iskola Föld Napi mûsorral
szórakoztatja a megjelenteket, majd vacsora, tombola és haj-
nalig tartó bál következik a Calypso zenekarral.
Jegyeket lehet vásárolni az alábbi szemé-

lyeknél:
06-20-460-3188
06-20-201-6054
28/580-580, 580-581 (Mûvelõdési Ház)
28/580-530 (Városi Könyvtár)

Minden érdeklõdõt szeretettel várunk!

csak elõvételben

Gyõri László
Jenei Csabáné
Seres Tünde
Seres Márta

Szép Turáért Egyesület

Lapzártánk után, április 2-
án Turán is megemlékezést
tartottak az 1849-es Tavaszi
Hadjárat 156. évfordulója al-
kalmából.
A Magyar Hagyományõr

Világszövetség és társszerveze-
teinek rendezvény-összeállítá-
sa keretében a Piactérre, a
Szele Andor-emlékoszlophoz
érkezett a nagykátai Magyar-
ország Felfedezõi Szövetség
Koroknay Dániel Tüzércsapata,
ahol toborzó mûsort mutatott
be a gyerekek számára.

A vendégeket
polgármester köszöntötte,
majd a Magyar-
ország Felfedezõi Szövetség
elnöke mondott ünnepi kö-
szöntõt, törté-
nész pedig történelmi vissza-
pillantást nyújtott a hallgató-
ságnak.
A mûsorban közremûköd-

tek a Turai Énekmondók, a
Zagyva Banda, a Hevesy
György Általános Iskola tanu-
lói és a Dányi Ifjúsági Fúvós-
zenekar.

Tóth István

Rakó József,

Babucs Zoltán

Toboroztak a Piactéren
Tavaszi Hadjárat Emléktúra

Egyszázalék
Köszönjük támogatóinknak, hogy jövedelemadójuk 1 %-at

felajánlottak óvodánknak.
Az elõzõ években építettünk már biciklipályát, vásároltunk

nagy értékû mozgásfejlesztõ eszközöket, játékokat. A 2004-ben
felajánlott 214.635.- Ft-ból és más rendezvény bevételébõl a
gyermekek egészségmegõrzését szolgáló sóbarlangot hoztunk
létre.
Kérjük Önöket, hogy személyi jövedelemadójuk 1 %-ával

ebben az évben is támogassák alapítványunkat:

Köszönettel:
óvodavezetõ

Bóbita Alapítvány a turai óvodásokért
Adószám: 18686012-1-13

Gólya Istvánné

Egyesület Turáért életében
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Ünnepség az MR Márványtermében

Turai roma újságíró
a végzõsök sorában

TURAI HÍRLAP12

A tanfolyamot egy évvel ez-
elõtt tizenöten kezdték el, kö-
zülük tíz fõ hét magyar és
három szlovák roma fiatal
vehette át az oklevelet. Nagy
örömünkre a végzettek közt
szólították a turai

, aki gyakorlati idejét a
Magyar Televízió címû
mûsorának szerkesztõségé-
ben és a Gyöngyösi Városi

–
–

Szénási
Józsefet

Este

Televíziónál végezte, emellett
szeptember óta lapunk külsõ
munkatársa. Tanulmányait a
Soros Alapítvány támogatásá-
val folytatta.
Ezúton is gratulálunk a

tanfolyam sikeres elvégzésé-
hez és reméljük, újságírói is-
mereteit sikerrel kamatoztatja
a média világában.

Takács Pál

Március 17-én a Magyar Rádió Márványtermében adták
át a Független Médiaközpont által szervezett roma újság-
író-gyakornoki program hetedik, végzõs osztálya tagjainak
a képzés sikeres befejezését tanúsító okleveleit. A rendez-
vényen többek közt részt vett Teleki László, az Ifjúsági,
Családügyi és Esélyegyenlõségi Minisztérium államtitkára,
Janis Overlock, a roma újságíróprogram amerikai igazga-
tója, Móricz Ilona, a Független Médiaközpont igazgatója és
Péterfalvi Attila adatvédelmi biztos.

A turai Hevesy György
Általános Iskola Napraforgó
Gyermek Fotószakköre a
2005/06-os tanévben ünnepli
fennállásának 50. évforduló-
ját. Ebbõl az alkalomból a
szakkör jelenlegi tagjai szá-
mos programot terveznek.
2005 áprilisában

2005 augusztusában

pályázatot
hirdetünk a Galgamente vala-
mennyi településén élõ gyer-
mekfotósok részére

címmel.
Az elsõ 3 legsikeresebb mun-
ka alkotóit térítésmentesen
vendégül látjuk a 32. Galga
Expedíciónkon, felfedezõ és
alkotó táborunkban.

szer-
vezzük meg expedíciós tábo-

Szülõföl-
dem, a Galga-vidék

runkat. A tábor három évti-
zeddel ezelõtt szakkörünk
kezdeményezésére indult el
szûkebb szülõhazánk, a Gal-
gamente hagyománykincsei-
nek felfedezésére és megõrzé-
sére. A táborban részt vesz-
nek határainkon túl

élõ fel-
fedezõk is .

nyitjuk
meg a turai Bartók BélaMûve-
lõdési Házban kiállításunkat,
ahol a fél évszázad alatt készült
tablóinkat, faliújságainkat, albu-
mainkat mutatjuk be. A meg-
nyitó ünnepségen diafilm- és
videofilm-bemutatót is tartunk.
Ugyancsak bemutatjuk korábbi
eszközeinket, laborfelszerelése-
inket és a Galga Expedíció
munkáját bemutató fotógyûjte-
ményünket.

rendezzük
meg születésnapi ünnepsé-
günket az általános iskolában,
egykori és mai szakköröseink
meghívásával. Ez alkalommal
adjuk át legeredményesebb
szakköri tagjainknak a közel-
jövõben megtervezendõ elis-
meréseinket.
Kérjük mindazokat, akik el-

ismerik munkánkat, legyenek
segítségünkre programsoro-
zatunk maradéktalan végre-
hajtásában.

szakkörvezetõ

(Erdély-
ben és a Felvidéken)

a szakkör gyermekvezetõje
és

2005 októberében

2006 májusában

Farkas Bernadett

Takács Pál

Napraforgó Gyermek Fotószakkör

Ötven év alatt
közel háromszáz szakkörös

Ki Mit Tud? az alsó tagozaton

Országjáró nyugdíjasaink naplójából

Negyven résztvevõ, három fellépõ csoport

Amikor Üröm vegyült az utazók örömébe

lõkbõl, nagyszülõkbõl és pe-
dagógusokból álló közönség.
Mindkét bemutatkozást – kü-
lön az 1-2. illetve a 3-4. osz-
tályét – telt ház ünnepelte.
A szereplõk közül öten –

(1.d),
(2.c), (3.b),

(4.b) és
(4.b) részt ve-

Major Botond Debre
Dávid Meleg Márk
Garczik Richárd
Szilágyi Nóra

hetnek a megyei mesemondó
versenyen.
(Lapzártánk után rendez-

ték meg a városi mesemondó
versenyt, ahonnan további
résztvevõk jutottak tovább a
megyei megmérettetésre. Az
eredményekrõl következõ
számunkban számolunk be.)

-tépé-

A tavaszi szünet elõtti
héten került sor az általános
iskola alsó tagozatos tanulói-
nak nagy vetélkedõjére, a ha-
gyományos Ki Mit Tud?-ra. A
rendezvényen több mint 40
tanuló mutatta be produkció-
ját. Rajtuk kívül három cso-
portos színpadi mûsort is
megcsodálhatott a fõleg szü-

Ha véletlenül nem veszek
részt több mint egy tucat esz-
tendõvel ezelõtt azon a busz-
kiránduláson, amelyet Kovács
Lászlóné (Cinci néni) szer-
vezett a nyugdíjasok részére,
bizony sohasem ismertem vol-
nameg az alábbi történetet.
I. Pál orosz cárleánya

ugyancsak merész elhatáro-
zásra szánta el magát. A ti-
zennyolcadik század utolsó
évében nõül ment a Habs-
burg fõúrhoz, József nádor-
hoz, II Lipót fiához. Ekkor
mindössze 17 éves volt a cár-
leány és 2 éven át nagyon
boldog házasságban éltek a
nádorral.
Sajnos 2 év múlva megér-

kezett a fõúri pár gyermeke
és a 19 éves kismama anyai
hivatás legszebb teljesítése
során végleg
búcsút vett. Síremléke az
ürömi kis kápolnában nyert
elhelyezést 1802-ben.
Mindezt a kápolna gondno-

ka mesélte el a turai kiránd-
ulóknak, akik véletlenül ke-
rültek ide azon a napon. A
program szerint Aquincumot

új hazájától is

kellett volna felkeresniük, de
a buszsofõr eltévesztette az
utat, emiatt a
kirándulók örömébe .
Az idõ tájt több ilyen kirán-

dulás kínált olcsó részvételi
lehetõséget nyugdíjasainknak.

akkori klub-
elnök kezdeményezte ezeket
a nagyon kedves, hasznos or-
szágjárásokat néhány évvel
korábban.

„Üröm vegyült
”

Pápai Józsefné

Örvendetes, hogy napjaink-
ban is nyílik ilyen
kirándulásokra. A közelmúlt-
ban meg-
bízott klubelnök szervezésé-
ben 46 fõ részvételével Ceg-
lédre utazhattak nyugdíjasa-
ink, ahol egy látványos és
rövid termékbemutató után
birtokba vehették a város ter-
málvizes fürdõjét.

lehetõség

Marinka Sándorné

T. P.

K Ö V E T K E Z Õ
l a p z á r t a : m á j u s 3 .

m e g j e l e n é s : m á j u s 1 0 .
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Zenészlegendák: Szénási Károly (Kulacs)

„Néztem az idõsebb cigányokat, hogyan

TURAI HÍRLAP14

Szénási Károly (Kulacs)

Kátai János,

öreg Kuka
Szénási Károly (Pupos)

a
turai és a környékbeli cigány-
zenészek egyik utolsó jeles
képviselõje, aki még brácsán
játszik. Zenei szervezõ ké-
pessége, megbízhatósága,
szorgalma közismert. A zsám-
bokiak a mai napig szeretet-
tel hívják kulturális rendezvé-
nyeikhez, ahol rábízzák a ci-
gányzenekar összeállítását és
a megszólaló zeneszámok tö-
kéletes levezénylését.

- Én tényleg a muzsika
hangján nõttem fel. A nagy-
apám vagy
ahogy Turán ismerték, az

bõgõs volt, apám
szin-

tén bõgõn játszott.

- Igen. Már hajnalban el-
kezdték a muzsikálást az öreg
cigányok és egészen késõ
estig szólt a hegedû szava,
amit a faluban mindenki szí-
vesen hallgatott.

- Nem mondták és nem is
erõltették. Én öt évesen már
eldöntöttem, hogy megtanu-
lok hegedûn játszani. Határo-
zottságomat látva az apám
vett nekem egy kis hegedût.
Tette ezt annak ellenére,
hogy nagyon szegények vol-
tunk akkoriban.

- Sajnos senkitõl. Önállóan
tanulgattam. Néztem az idõ-
sebb cigányokat, hogyan fog-
ják le a hangokat a hegedûn.
Amikor tizenkét éves lehet-
tem és tolni bírtam a
cimbalmot, az összes ilyen

- Karcsi bácsi, mire em-
lékszik vissza ,
kik voltak a családjában a
zenészek?

- Minden család portáján
szólt a muzsika?

- A szülei ösztökélték, hogy
tanuljon meg valamilyen
hangszeren játszani?

- Kitõl tanulta a hegedûn
való zenélés fortélyát?

gyerekkorából

taligán

feladatot rám bízták, így én
vittem a hangszert a lagzikba.
Ott ültem a zenekar mellett
és lelkesen figyeltem az öre-
gek minden vonóhúzását a
hegedûn. Tanítani nem tud-
tak, mert õk is ösztönösen
muzsikáltak; a hangokat, kot-
tát nem ismerték.

tunk árván. Én eljártam
dolgozni,

hogy megéljünk valahogy, de
mivel az apám bõgõje ott ma-
radt, eldöntöttem, hogy meg-
tanulok rajta játszani. A határi
munka mellett folyton a
hangszert nyúztam, tanultam
bõgõzni, brácsázni. Annyira
akartam, hogy röpke idõ alatt
elfogadható szinten bõgõz-
tem, és minél elõbb be akar-
tam állni egy zenekarba.

- Tizenöt-tizenhat éves le-
hettem, amikor

Puhos Laciékhoz

Csollák Ödön

- Melyik zenekar kérte fel
elõször?

elhívott a zenekarába bõgõs-
nek. Majd egyre több helyre
hívtak. A bõgõ mellett brá-
csásként is játszottam.

- Ekkor még nem volt. Aho-
vá hívtak, oda mentem. Ak-
koriban hét állandó cigány-
banda zenélt Turán. Játszot-
tam a régi öregekkel:

és még sorolhat-
nám õket.

- Természetesen, csak köz-
ben megnõsültem. Az apó-
som is muzsikus volt, ráadá-
sul brácsás. Ameddig nem
jutottam el iskolába, õ taní-
tott. Látta, hogy amikor ját-
szom, jó hangokat fogok le,
csak nem tudom, hogy mit. Õ
valamennyire értett a han-
gokhoz, ráírta és kis papír-

- Volt ekkor állandó
zenekara, amiben játszott?

- Gondolt arra, hogy zene-
iskolában tanuljon?

már

Radics
(kis) Gyulával, Germánnal,
Mártonnal

cetliken a bõgõ húrjai alá be-
ragasztotta, így
ezeket. Késõbb elkerültem
Pestre dolgozni a Ganz-MÁ-
VAG-ba. Ekkor eldöntöttem,
hogy keresek egy zeneiskolát.
Így találtam rá a Múzeum
utcában a MÁV Szimfoni-
kusok tanárára,

, aki bõgõt tanított
nekem.

- Bizony nehéz volt, mert
ekkor huszonnyolc éves vol-
tam és már volt három gye-
rekem. A munkahelyemen
keményen dolgoztam, hogy
minden másnap délután el-
engedjenek a zeneiskolába.
Nagyon nehéz volt, de meg-
érte. Egy év múlva kottát is-
merõ, mûködési engedéllyel
rendelkezõ zenész lettem.

- A sors segített, jókor vol-
tunk jó helyen. 1964-ben Jász-
fényszaruról jöttünk haza egy
temetésrõl a zenekarral, ami-
kor Zsámbokon a buszfordu-
lóban megálltunk egy italra.
Az étterem új tulajdonosa
odajött hozzánk, hogy neki
kellene egy állandó banda a
hétvégékre. Elmentünk egy
meghallgatásra, ahol megfe-
leltünk, így 1965-tõl leszerzõd-
tettek minket. Minden hétvé-

megtanultam

Fodor
Andrásra

- Nem okozott nehézséget,
hogy ekkor már nõs volt és
munkamellett tanult?

- Ezek után hogyan alakult
a sorsa, elismert zenész lett?

- Menyire sikerült elsajátí-
tania a hegedülés tudomá-
nyát?

- Mikor kezdett komolyan
foglalkozni azzal, hogy egy
igazi nagy cigánybandában
zenéljen?

- Olyannyira jól ment, hogy
a korombeli gyerekekkel ösz-
szeálltunk és szüretkor ki-
mentünk a szõlõbe muzsikál-
ni. Karunkra akasztottunk
egy-egy kis vödröt, mentünk
sorról-sorra és húztuk a
„bogyó-bogyó szõlõbogyót” a
szüretelõknek. Minden sor-
ban kaptunk egy fürt szõlõt,
és addig maradtunk, míg teli
nem lett a vödrünk. Akkor
ennek is örültünk, hiszen ke-
nyeret is alig ettünk, nem-
hogy gyümölcsöt.

- Már egészen jól ment a
hegedülés, mikor az apám
egészen fiatalon meghalt. Mi,
hatan testvérek ott marad-

Gyerekként a második világháború minden keservét
átélve nõtt fel. Édesapját már fiatalon elveszítette, így az
édesanyja egyedül nevelte fel öt testvérével együtt. Már
nyolcéves korától keményen dolgozott. A zene szeretete, a
muzsika hangja már csecsemõ korában beléivódott,
ugyanis a családjában többen is játszottak hangszeren.

Pályája kezdetén a bõgõ mellett brácsán is
muzsikált (a kép bal szélén)

Fõ hangszerével,
a bõgõvel
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gén ott játszottunk péntektõl
vasárnapig prí-
mással,

brácsással,
cimbalmossal. Késõbb csatla-
kozott hozzánk

segédprímás.
Zsámbokon elfogadtak,

mindenben segítettek minket.
Eleinte busszal jártunk haza.
Este háromnegyed tizenket-
tõkor jött az utolsó busz, de
alig akartak bennünket el-
engedni; a buszsofõr mindig
várt ránk. Aztán ezt a késõi
járatot megszüntették, mire
szóltam a szövetkezet elnöké-
nek, hogy nem tudunk mivel
hazajárni. Rögtön segített ne-
künk: egy-egy szolgálati bicik-
lit kaptunk, ezzel jártunk át
Zsámbokra.

- Dehogyisnem. Rengeteg
lagziban muzsikáltunk. El-
jegyzések, családi összejövete-
lek állandó szereplõi voltunk.

családja különösen
szeretett minket. Olyan mu-
latság, ami náluk került meg-
rendezésre, nélkülünk elkép-
zelhetetlen volt. Úgy szeret-
tek, szeretnek minket a mai
napig is, mint ha a testvéreik
lennénk.
Azonban az igazi nagy

muzsikálások mégis Zsám-
bokhoz kötnek minket. 1965-
tõl olyan kulturális élet ala-
kult ki ott, amilyen a környé-
ken sehol másutt. Kitalálták
az ún. aminek a
zenei kíséretére
tanárnõ minket kért fel. Mel-
lette volt egy színdarab, ami-
nek az volt a címe: .
Olyan sikerünk volt, hogy az
egész országot bejártuk vele.
Ahol felléptünk szûnni nem
akaró taps jutalmazott min-
ket.

- A színdarabnál is nagyobb
volt a siker. Eljöttek megnézni
bennünket a franciák, néme-
tek, sõt még arabok és japá-
nok is. Szerepeltünk a Duna
tévében, az MTV-ben, a rá-
dióban. Sõt, a nyolcvanas
évek elején meghívást kap-

Szénási Tibor
Vidák Sándor (Tar-

zan) Bagi András

Farkas
Márton

Tóth Ödön

mûlagzit,
Györe Béláné

A cigány

- Turán nem is zenéltek?

- A mûlagzinak is lett
ilyen nagy sikere?

tunk az akkori NDK-ba egy
zenei világfesztiválra. Óriási
sikerünk volt.

- Hihetetlen, amit mondani
fogok: szere-
peltünk velük folyamatosan
az éttermi zenélés mellett;
volt olyan, amikor egy évben
nyolcvanhatszor adtuk elõ a
mûlagzit. Aztán lassan kiöre-
gedtek a szereplõk is, meg mi
is. Más lett a világ. A fiata-
loknak már elektronikus zene
kell. A rengeteg éjszakázás is

- Meddig tartott ez a nagy-
szerû korszak?

harminc évig

vendéglátóhelyen is zenél-
tünk tizennégy évet.

- Vidéken öt-hat évet adok
és megszûnik a cigányzene.
Pár napja volt Turán egy te-
metés és hagyomány szerint
muzsikálunk ott, emiatt szük-
ségünk lett volna egy brácsás-
ra. Az összes környezõ tele-
pülést bejártuk, mégsem ta-
láltunk. Egyébként Turán hi-
vatalosan már nem hívnak
minket a rendezvényekre
sem. lemezre

- Ön szerint a cigánymu-
zsika ki fog halni?

Unger Balázs

nészek sorsát, õ mindig jön
értünk, hogy a turai ünnepe-
ken zenéljünk.

- Minden vágyam az volt
de, sajnos õk nem akarták,
így nem erõltettem. Most,
hetvenévesen már kicsit bá-
nom, hogy nem voltam eré-
lyesebb velük. Még ha a saját
maguknak zenéltek volna,
már akkor megéri. Mert azt
akartam, hogy a muzsika által
nekik is olyan élményekben
gazdag életük legyen, mint
nekem. Anyagilag nem lettem
gazdag, de sors kegyes volt
hozzám és a zene által a lel-
kem gyönyörûséggel telt meg.
Ezt adtam át a gyerekeim-
nek, és már most az unoká-
imnak.
Szénási Karcsi bácsit az

évek során többen kérték,
hogy adja el a hangszereit,
hiszen úgyis ritkán játszik
rajta. Már sokszor beleegye-
zett volna, hogy megválik
tõlük, ám ilyenkor felsejlik
benne egy gondolat, hátha
valaki mégis megtanul a csa-
ládjából muzsikálni. Ilyenkor
megsimogatja kedvenc hang-
szereit, elmosolyodik, és eszé-
be jut egy újabb reménysu-
gár:

- Arra nem gondolt, hogy
a gyerekeit megtanítsa a
hangszereken játszani?

Szénási József

az unokák.

fárasztó volt. A nyolcvanas
évek végétõl Zsámbokon
„csak” a mûlagzi maradt. A
kevesebb zsámboki felkérés
miatt Turán a Baranyi-féle

rögzítette a muzsikálásunkat,
így arról betanulják, hogyan
kell a cigányzenét játszani.
Egyedül a

viseli szívén az öreg ze-
„Lobonc”, Gólya

Jóska

2005. ÁPRILIS

Zenekarával a lagzik, eljegyzések és más családi
rendezvények elmaradhatatlan szereplõje volt

Libra Könyvesbolt
Tura, Dózsa György u. 7.

Könyvújdonságok és -régiségek, térképek,
hanghordozók, videokazetták, faxolás,

fekete-fehér és színes fénymásolás

fogják le a hangokat a hegedûn...”

http://www.pdfdesk.com


2005. ÁPRILIS TURAI HÍRLAP16

Nyikos Istvánné Vidák Ro-
zália

Kürti Ferencnek.

Gregus Róbertné
Hamza Gizella

Szabó
Istvánné, Vidákné Nagy
Erika, Oláh Ernõné, Nagy
Gáborné és Rácz Zoltán

Móré Lászlóné

hozzánk eljuttatott leve-
lében köszönetét fejezte ki a
Magyar Vöröskereszt Tura
Városi Szervezete vezetõjé-
nek, A levél-
író – aki három gyermeket
nevel, férje pedig munkanél-
küli – aktívan részt vesz a
vöröskeresztes segítõ munká-
ban. Hálából Kürti Ferenc fû-
részgépével saját költségén
összevágta a rászoruló család
udvarán lévõ vastag fákat.
Legközelebb egy rakomány
tûzifát juttatott el hozzájuk,
amely és

családjának
tüzelõgondjait is megoldotta.
A levélíró ezen kívül

köszönetét is tolmácsolta.
*

a képviselõ-
testület 1./2005. (I. 26.) rendele-
tével, illetve a talajterhelési díj
megállapítását szolgáló kérdõ-
ívvel kapcsolatban számos
kérdést vetett fel. Levelét to-

vábbítottuk a Polgármesteri
Hivatalba, a kérdésekre adott
válaszokat következõ szá-
munkban közöljük.
Elõzetesen annyit tudtunk

meg, hogy a törvényi elõírá-
sok szerint összeállított és a
lakosokhoz eljuttatott kérdõív
beadási határideje

de a késlekedõket –
újszerû, elsõ alkalommal vég-
zett adatszolgáltatásról lévén
szó, amely sok idõs turai pol-
gárt érint –

(egyúttal kérik,
hogy a késlekedõk mielõbb
pótoljákmulasztásukat).
Bár a bevallással rövid ki-

töltési tájékoztatót is kiküld-
tek, a Polgármesteri Hivatal
Adócsoportjának munkatársai
telefonon és személyesen
készséggel segítenek a nyom-
tatvány helyes kitöltésében. A
nem egyértelmû kérdések
tisztázását a talajterhelési
díjról szóló rendelet szövege
is segítheti, amely megtalálha-
tó

március
31-e volt,

ezúttal nem bírsá-
golják meg

Tura város honlapján
( ).www.tura.hu

zavar mászik be az életembe,
ami ellen az ajtók-ablakok
gondos becsukásával se lehet
védekezni. Egyesek zenének
nevezik, szerintem nem az.
Mégis inkább maradjunk a
„discozene" szónál. Úgyis
kedvem van kicsit sétálni, a
szép napos idõben gondol-
tam , megnézem, honnan
jön. A sportpálya elõtt felállí-
tott „vidámpark" környékérõl.
Na, helyben vagyunk! Láttam
már itt többször is õket, ak-
kor se voltak túl nagy tiszte-
lettel a környéken lakókra.
Elfogadom, hogy egyesek-

nek Krisztus szenvedése nem
jelent semmit. Természetesen
nyugodtan kivihetik ilyenkor
csemetéjüket egy kis „szóra-
kozásra", biztosan nincs is
jobb dolguk. Apuka lõhet kí-
nai import gagyit a céllövöl-
dében, anyuka vehet medve-
cukor-ízû vattacukrot, kislur-
kó meg kiugrálhatja magát
napestig... de legalább Nagy-
pénteken ne hangzavarban
tegyék! Nemcsak arról van
szó, hogy bosszantó, mert
hangos és gusztustalan, de
ilyenkor nem illik hangos
rendezvényt tartani! Illem?
Igen, még talán létezik. Ha
úgy élünk, hogy másokat is
élni hagyunk.

–
–

Pásztor Árpád Attila

Tiszteljük az ünnepet!

Helyi viszonylatban nem
túl régen költöztem Turára.
Bevallom, elsõsorban azért
jöttem ide, mert vonzott a
csend. Otthont kerestem. Bu-
dapesten sok szempontból ta-
lán könnyebb az élet, de a
nyüzsgõ, bûzös, személytele-
nül otromba fõvárost soha-
sem tudtam igazán otthonom-
nak tekinteni. Vidéken még
látok reményt arra, hogy az
élet lehet normális is. Itt még
van íze a kenyérnek, súlya a
kézfogásnak és méltósága az
ünnepnek. Mint régen. Mint
ahogy mindig kellene, hogy
legyen.
Hívõ keresztényként rette-

netesen zavar, ha a kereske-
delmi televízióban pajzán
„talk-show" van mûsoron
Nagypénteken. De ha nem
érdekel, el tudom zárni, ki
tudom iktatni, hogy valóban a
belsõ csendre és az ünnep
misztériumára terelhessem
gondolataimat. Ám ekkor a
távolból egyre erõsödõ hang-

A tökéletes ergonómia és kezelhetõség megvalósítása

Passat: népautó a Mûcsarnokban

Volkswagen és Dalí? Mi lehet
a közös bennük? Az extra-
vagancia. A minõség, a különle-
gesség. Hétköznapi módon fo-
galmazva a kocsi(ka)t a gará-
zsunkban, a kép(ek)et a falun-
kon látnánk szívesen. A Mû-
csarnokban egyszerre valósult
meg a két kívánalom. És az
sem kétséges, hogy a kiállított
autók a gondolat és a techno-
lógia harmóniájából született
mûalkotások, tehát méltó volt
helyszín a premierhez.
A legkorszerûbb gyártástech-

nológiák és anyagok ré-vén – a
továbbfejlesztett karosszériatu-
lajdonságok és a jelentõs mé-
retbõvülés ellenére – sikerült
áttörni a tömegnövekedés spi-
rálját: az új Passat karosszériája

. A belsõ
tér tiszta, friss stílust képvisel,
feltûnõ könnyedséggel, minõ-
ségi anyagokkal és az ember-re
szabott technikával. A fejlesztés
célja itt

volt.
Magyarországon a Passat

1991-es bevezetése óta 12 ezer

nem nehezebb elõdjénél

a tökéletes ergonómia és
kezelhetõségmegvalósítása

limuzint értékesített a márka. S
tegyünk e mellé még egy szá-
mot: az idén ebbõl a kategóriá-
ból a különbözõ márkák keres-
kedõi 16-17 ezer darab eladását
tervezik. Sem a kereslettel, sem
a kínálattal nem lehet baj. A
Volkswagenen nem múlik,
hogy valóban népautó legyen
belõle a Duna és a Tisza vi-
dékén…
Ettõl azonban kicsit még el-

marad a magyar életszínvonal.

Mindenesetre jó belegondolni,
hogy ha egyszer ilyen autóval
elindulunk egy világ körüli
útra, a megrendelhetõ 230
voltos csatlakozási lehetõség
révén kiszállás nélkül feltölthet-
jük laptopunkat. már
nem kell hozzá más, csak ben-
zin vagy gázolaj.

Akkor

(x)
B. G.

A világon elõször 1973-ban bemutatott Volkswagen Passat
hatodik generációjának premierét tartották március 31-én a
budapesti Mûcsarnokban. Ameghívottak – így lapunk munka-
társa is – kétszeresen jól jártak. Igaz, csak álló helyzetben, de
kipróbálhatták a legújabb modelleket – e sorok írója történe-
tesen egy extrákkal gazdagított 8 és félmillió forintos változatot
–, s közben megtekinthették Salvador Dalí (1904-1989) festmé-
nyeit, mely alkotásokat a nagyközönség csak másnaptól láto-
gathatott meg. (Azzal a különbséggel, hogy akkor már nem
álltak ott a Passat-ok.)
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Sakk

Gergõ másodszor is
az országos döntõben
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Nyílt levél
térségünk sportszeretõ polgárainak, vállalkozóinak,

társadalmi-gazdasági szerveinek

Tóth Máté József

Alig több mint két hónapja kezdte hivatalos mûködését a
Galgavidéki Sakkbarátok Sportegyesülete (GVSE), melynek
legfontosabb célja a sakksport népszerûsítése, széleskörû
elterjesztése a Galga e vidékén, ezzel együtt a tehetséges
gyerekek felkutatása, s késõbb csatlakoztatása a rendszeres
megyei, országos (esetleg nemzetközi) versenyzéshez. Egye-
sületünk jelen van szûkebb régiónk (Bag–Hévízgyörk– Tura)
oktatási intézményeiben és két óvodában is, ahol rendszeres
foglalkozásokat tartunk az érdeklõdõ gyerekek körében.
Úgy gondoljuk, jó dolog, ha gyerekeink már életük korai

szakaszában lehetõséget kapnak, hogy ismerkedjenek az év-
ezredes játék titkaival, miközben rendszeresen gyakorolják
ezt a páratlanul szép, gondolkodásfejlesztõ játékot, mely –
nézetünk szerint – igen kedvezõen befolyásolhatja személyi-
ségfejlõdésüket (is). Tehát nem kifejezett célunk az élspor-
tolók „elõállítása”, mert meggyõzõdésünk, hogy a rendszeres
sakkozás, különösen gyermekek esetében, mindenképp kez-
dete lehet a valóság összefüggésein alapuló értékrend kifej-
lõdésének.
Igyekszünk tehát civil önszervezõdés keretein belül sport-

egyesületbe tömöríteni a hasonló érdeklõdésû, tehetséges
gyerekeinket. A sakk mint egyetemes játék, jól tûri a poli-
tikai, faji, vallási és egyéb különbségeket, a világ bármely
részén, ha két ember leül egymással szemben a sakktáb-
lához, semmit sem jelent eltérõ politikai nézetük, társadalmi
rangjuk, vagy a bõrük színe. Semmivé foszlanak ezek a
különbségek, hiszen a sakkjáték azokat az embereket köti
össze, akik korra, nemre, felekezetre való tekintet nélkül
egyformán szeretik ezt a játékot. Innen a sakkozók jelmon-
data: (Egy család vagyunk!). A GVSE
ebben a szellemben óhajtja folytatni tevékenységét.
Bizonyára hallottak már Önök a versenysikereinkrõl is,

hiszen rendszeresen publikáljuk a helyi újságok és iskolai
újságok hasábjain. Lelkes iskoláskorú versenyzõink jó ered-
ményeket érnek el a megyei szintû ifjúsági sakktornákon, a
legtehetségesebbek pedig több korosztályban is bejutottak a
diákolimpia országos döntõjébe. Pillanatnyilag a gyerekek,
illetve szüleik által befizetett tagdíjakból tudjuk (épphogy)
biztosítani mûködésünket. A versenyzõk szüleinek segítsége
nélkül nem tudnánk megoldani a versenyeztetés problémáit
(nevezési díjak, utazási költségek stb.), s ezzel együtt felsze-
relést kellene vásárolnunk, s ehhez indulási tõkére lenne
szükségünk. Ugyanakkor elõnyösebb helyzetben vagyunk a
futball és egyéb sportok képviselõivel szemben, hiszen a mi
esetünkben a felszerelést (sakk-készletek, sakkórák) egyszer
kell megvásárolni, és az 50-60 évre elegendõ.
Kezdõtõkénk megteremtése ügyében szólítjuk meg tehát

a térség minden sportszeretõ polgárát, a vállalkozó réteget, a
különféle társadalmi, gazdasági szerveket, az önkormányza-
tokat! Kellõ idõben szeretnénk csatlakozni a közeljövõben
induló országos programhoz (Sport XXI.), s lelkes, fiatal ver-
senyzõink jó képességeinek köszönhetõen nagy esélyünk
van bekapcsolni térségünket az országos sakkozás vérkerin-
gésébe. Gyermekeink indulását a versenyzõi pályán lénye-
gesen megkönnyítené az Önök segítsége, melynek nagy-
ságát az Önök belátására bízzuk, s ezúton köszönjük szíves
támogatásukat.

A GVSE számlaszáma: 65900107 - 13029559

Tisztelettel:
a GVSE elnöke

„Gens una sumus!”

értékeli a kialakult hadálláso-
kat, nem csoda hát, hogy a
nyolcévesek megyei döntõjét
100 %-os eredménnyel zárta.
Ellenfelei még

–
ez is ritka egy sakkversenyen.
Gergõ nemsokára megint

asztalhoz ül a csapatdöntõn,
ahol és

lesz a csapattár-
sa. Miután Andriska és Tomi
játéka is egyre imponálóbb,
elképzelhetõ, hogy a nyolc-
évesek korcsoportjában csa-
patban is az országos döntõ-
ben fogunk szerepelni. Szép
lenne, de kéne hozzá kis sze-
rencse. Az érmes helyezé-
sünkben már most majdnem
bizonyosak lehetünk.
Várjuk tehát a csapatdön-

tõt, amit szintén Gödöllõn
fognak megrendezni. Ezen a
versenyen asztalhoz ül a felsõ
tagozatos csapatunk is: 1. táb-
lán 2. táblán

, 3. táblán
, 4. táblán

. Nem irigylem õket,
mert ebben a korosztályban
szerepelnek a komoly sakk-
tradícióval rendelkezõ veres-
egyházi iskola növendékei is.
De miért ne sikerülhetne az
érmes helyezés legalább!?

sakkoktató

döntetlent sem
tudtak elérni vele szemben

Benedek Andriska
Kókai Tomi

Virganc Roland,
Pásztor Zoltán
Pásztor Ákos Som
Bence

Tóth Máté

Persze ki másnak sikerül-
hetett volna ez, mint Gyõri
Gergõnek. Tavaly is kihar-
colta az elsõ helyezést az
egyéni sakkolimpia megyei
döntõjében, a nyolcévesek
között, de akkor még holt-
versenyben, s egy bírói téve-
dés következtében szentend-
rei riválisát hozták ki elsõ-
nek. Néhány hónapos „huza-
vona” után mégis gyõzött az
igazság, s Gergõ utazhatott
Debrecenbe a három napig
tartó országos döntõbe, ahol
az I. korcsoportban õ képvi-
selte Pest megyét.

Tavaly ez még kemény dió
volt Gergõnek, hiszen nem
igazán volt versenyzési rutin-
ja, ráadásul az ország 18 me-
gyebajnokával kellett meg-
mérkõznie. Ezzel együtt elé-
gedettek lehettünk akkori 30
%-os teljesítményével. Ez
nyilván kevés a bajnoki cím-
hez, mert az országos döntõt
általában 80-85 %-os teljesít-
ménnyel szokták nyerni.
Gergõ rengeteget fejlõdött

az utóbbi idõben, többet is
versenyzett, egy-két tornát
meg is nyert, ahol a maga-
sabb korosztályú társait is
maga mögé utasította. Játéka
érettebb lett, picit lelassult (de
még nem eléggé), mélyebben

A Diákolimpiára készülnek

Megnyerték az országos
elõdöntõt tornászaink

Mint arról februári szá-
munkban hírt adtuk, a He-
vesy György Általános Isko-
la leány tornacsapata meg-
nyerte az I-II. korcsoportban
a Pest Megyei Bajnokságot.
Az eredményes szereplés
nyomán a kis csapat képvi-
selhette városunkat az or-
szágos elõdöntõn, ahol elsõ
helyen végeztek.
De még nincs vége, követ-

kezik a Diákolimpia, amelyre

máris megkezdték a felkészü-
lést. Köszönet, hála és elisme-
rés a tornászoknak és felké-
szítõ tanáraiknak, akik egy-
kor maguk is átélték a tor-
nászversenyek izgalmait.

Kívánjuk, hogy ez a megmé-
rettetés is eredményes legyen!
Hajrá, turai tornászok!

T. P.
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Tura-Gyöngyös 3:0 (0:0)

Tura:

Tápiógyörgye – Tura 3:2 (1:2)

Tura:

Nagy G. – Szilágyi,
Lilik, Nagy Cs. – Kuti (Kis),
Horváth, Gohér, Less T., Less
K. – Csépányi (Jenei), Völgyes
(Takács).

Sukaj
Lõrincz

Nagy G. – Szilágyi
(Jenei), Lilik, Nagy Cs., Sukaj
- Kuti, Horváth, Gohér, Less
T. – Less K., Takács (Csépá-
nyi).

Góllövõk:

Gólszerzõk:

Csépányi,
Nagy Cs., Less.

(11-esbõl).

Nem kezdõdött jól a mér-
kõzés számunkra: ma-
gas láza, több hete
tartó betegsége miatt hiány-
zott, Völgyes pedig a mérkõ-
zés 10. percében combsérülést
szenvedett.
A csapat gyenge elsõ félidõt

produkált. Játékunk pontat-
lan volt, sem védekezésben,
sem támadásban nem nyúj-
tottunk megfelelõ teljesít-
ményt.
A második félidõre egy más

felfogásban játszó Tura jött ki
az öltözõbõl. Letámadást és
agresszív labdaszerzést alkal-
mazva õröltük fel az ellen-
felet, uraltuk a középpályát.
Az 54. percben szereztük
meg elõnyünket, amikor Csé-
pányi a kifutó hálóõr fölött
emelte a labdát a kapuba. A
63. percben Jenei gólpasszát
Less Tamás a hálóba továb-
bította, majd a 80. percben
Nagy Csaba szintén Jenei be-
adását követõen fejelte a
labdát a kapuba.

Szokásosan játszottuk az
elsõ 20 percet, így a lelkes

Kuti, Gohér

Tápiógyörgye szerzett elõnyt.
Keskeny pályájukon még a
16-os magassága körüli bedo-
bások is szögletrúgással értek
föl. Egy hazai beadást Szilá-
gyi csúsztatott meg, amit Lilik
csúsztatott tovább, egyenest a
saját kapunkba. Talán ez a
hidegzuhanyként ható gól éb-
resztette föl a játékosokat. Ki-
válóan játszottak. Horváth
egyéni akcióját a védõk a
büntetõterületen belül csak
szabálytalanul tudták megál-
lítani. A megítélt büntetõt
Gohér értékesítette. Négy
perccel késõbb Less K. bea-
dását Kuti vágta a hálóba. Az

A kegyelemdöfést a 90.
percben kaptuk meg az egész
mérkõzésen – nem irányunk-
ba – játékvezetés se-
gédletével. A bíró egy 5-6
méteres lesrõl induló akciót
engedett tovább, aminek az
eredménye györgyei gól lett.
Fájó, hogy gólokkal kellett

volna nyerni, ehelyett veresé-
get szenvedtünk. Sajnos Szi-
lágyit az 53. percben sérülés
miatt le kellett cserélni. Még
nem tudni, hogy részleges
vagy teljes térd-keresztszalag
szakadást szenvedett. Elõbbi
esetében 6-8 hét, utóbbiban
6-8 hónap a teljes felépülés.

elfogult

K. (Kis), Kuti (Csépányi).
Csépányi (2), Horváth.

Horváthoz

Gól:

HorákMária - Rácz Zoltán

Majdnem jászberényi góllal
kezdõdött a találkozó. Az 5.
percben egy jó kiugratást kö-
vetõen a vendégek csatára
egy az egyben vihette a lab-
dát Nagyra, ám a kifutó ka-
pus mellett csúnyán mellé
lõtt. Bár ezt követõen nagy
dobolásba kezdett a Jász
Hadosztály névre hallgató,
héttagú berényi szurkolótá-
bor, nem együttesük percei
következtek. A 9. percben egy
kapu elõtti kavarodást köve-
tõen került a lab-
da, aki kilõtte a jobb hosszú
sarkot. 1:0. Újabb gól helyett
kényszerû turai csere követ-
kezett. Kuti megsérült, helyé-
re Csépányi állt be. A télen
igazolt csatár hamar meghá-
lálta a bizalmat: a 38. percben
egy jó kiugratás után a kifutó
kapus mellett a hálóba gurí-
totta a labdát. 2:0. A második
félidõ kiegyenlítettebb játékot
hozott, s bár turai gólhelyze-
tek is akadtak, hosszú ideig
nem sikerült a gólszerzés.
Hozzá kell tenni, a vendégek
néha igen durva szabályta-
lanságok árán akadályozták
ezt meg. Ennek köszönhetõen
a 83. percben 10 emberre fo-
gyatkozott együttesük: az
egyik védõ kíméletlenül fel-
vágta a kiugró Less Tamást.
Hat perccel a lefújás elõtt
ismét Csépányi ugrott ki a
védõk mögül, és higgadtan
lõtt a kapuba. 3:0. Összessé-
gében teljesen megérdemel-
ten nyert a hazai csapat.

Itt a labda, hol a labda? (Nagy Csaba magánszáma
a Jászberény elleni mérkõzésen)

Rácz Zoltán felvétele

„ ”

elsõ félidõ végén eldönthettük
volna a meccset, de 3-4 zic-
cert is elrontottunk.
A második játékrészre me-

gint az alvó együttes jött ki. A
62. percben egy beadást Lilik
nem bírt elfejelni, és a mö-
götte biztosító, de a labdát a
felugró játékostárstól nem
látó Sukaj válláról a hálóba
került a játékszer.

Így Lõrincz és Völgyes után õ
is kidõlt a sorból. Gohér 3.
sárga lapja miatt nem játsz-
hatott a Jászberény elleni
meccsen.

Tura-Jászberény 3:0 (2:0)

Tura: Nagy G. – Lilik, Nagy
Cs., Sukaj - Less T. Jenei (Án-
gyási), Horváth, Takács – Less

F É N Y S U G Á R
e z o t e r i k u s b o l t

Tura, Tabán út 41. (a Swing Áruház galériáján, a régi patika mellett)

Könyvek, CD-k, kazetták, nemeskövek, ésbelõlükkészült ékszerek, tárgyak,sólámpák,
sómécsesek, füstölõk, illó olajok, párologtatók,medálok,apróbbdísztárgyak,

feng-shui kellékek, szélcsengõk,mécsesek,gyertyák, gyertya- és mécsestartók
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Szép tavaszi zsongás - Fekete László Emlékkoncert
Április 16., szombat,16 óra -Bartók Béla MûvelõdésiHáz, Tura

Közremûködnek:

Konferál:

Minden érdeklõdõt szeretettelvárunk! Repüljön velünkegyütt a muzsika szárnyán!
Adományaikat köszönettelvesszük,mellyela fellépõvendégmûvészek

és ahelyi szereplõkvendéglátását támogatják.

Ifj.DuffekMihály - zongora;Duffek Mihály -zongora; Ifj.Duffek Mihály -fagott, zongoránkísér:DuffekMihály;
KisAnitamagánénekes,zongoránközremûködik: SáraBalázs; KisÉnekmondók- BíróBoglárka, Gódor Petra, JuhászKinga,

MészárosPetra,RadóDévi,RadóLilla,SápiZsófia,SimaFanni,Tóth Bernadett,Zágoni Tünde- tanár:MaczkóMária;
KölcseyKórus,Debrecen - karnagy: Tamási László, zongorán közremûködik:Duffek Mihály; MaczkóMárianépdalénekes;

Maszlag Tamásdobmûvész; aMicro-Fon ZeneiAlapfokúMûvészetoktatási Intézményturai növendékei -tanár:Tóth-SebesPéter;
BenceMátyás,BenedekBálint,Nagy-Tóth Tamás,RadóDévi,SallaiCsilla;Mukk József operaénekes - zongoránközremûködik:

Duffek Mihály;P.Mester Jolánfuvolamûvésztanítványai:NagyJúliaésKissLilla -zongorán közremûködik
ÉlesnéPintér Ildikó;tanítványai - fuvola;aPodmaniczkyMûvészeti Iskola turai növendékei -tanár:Raksányi Ildikó;
Hadrik Luca,KisPiroska,NagyDóra,SzabóMária;Réthy-Fercsik Szilviamagánénekes - zongoránközremûködik:

Ifj.Rásonyi Miklós;TóthCsaba - furulya;Turai Énekmondók- tanár:MaczkóMária;
Turai TemplomMagyarok NagyasszonyaKórus - karnagy:Tóth Péter László; ZagyvaBanda

SágiÉva

Függõleges:

- fné -

1. Kelvin 2. Csa-
padék 3. Lónév 4. Erre fele! 5.
Ragadozó madár 6. Nitrogén
7. Kóstol 8. Magyar autó jelzés
9. Kiáltó 10. Kiejtett betû 11.
Gyér betûi, keverve

17. Elemi részecs-
ke 18. Rangjelzõ 22. Római 51
24. Perlekedés 26. Csuk 32.
Magyar királynõ volt 33. Kal-
cium 34. Lombos növény 35.
Orrához 37. Küzdõsport 38.
Azonnal 42. Sertéshús 43. Vés
46. Kevert nász! 47. Római 6
49. Furfangos fickó 50. Juttat
54. Máj termeli 56. -nél párja
58. Néma revû! 61. De! 62.
Átmérõ jele 63. Félre! 64. Jé!

15. A
versrészlet második része,
zárt betû: E

*
A megfejtést a lap aljáról ki-

vágott rejtvényszelvénnyel ellá-
tott, lehet be-
küldeni a Városi Könyvtár cí-

nyílt levelezõlapon

mére (Bartók tér 3.)
A megfejtõk között

sorsoljuk ki.

május 2-ig.
a Galga

Coop 2.000 Ft értékû vásárlási
utalványát, a Libra Könyves-
bolt 1500 Ft értékû könyvutal-
ványát és aFénysugár ezoteri-
kus bolt 1500 Ft értékû vásár-
lási utalványát

Turai Hírlap
közéleti havilap

Felelõs szerkesztõ: Hídi Szilveszter
Munkatársak: Takács PálBalázs Gusztáv, Rácz Zoltán, Szénási József,

Lapterjesztés: Éliás Zoltán
Nytsz: B/BHF/567/P/91 E-mail: rhplusz@rhpluszvideo.hu

Levélcím: Városi Könyvtár - 2194 Tura, Bartók tér 3.
Készült 850példánybanazArtWind-NyomdaKft. nyomdaüzemében,Gödöllõn

Márciusi számunk
megfejtése:

Gratulálunk!Nyereményüket
postánküldjük el.

"...Mit keresitek a holtak között
az élõt?"
A 2.000 Ft értékû vásárlási

utalványt
(Rákóczi F. út 141.), az 1500 Ft
értékû könyvutalványt

(Aradi út 70.), az 1500
Ft értékû vásárlási utalványt
pedig (Park u. 14.)
kedves olvasónk nyerte.

Tóth-Máté Elekné

Lukács
Miklósné

Tóth Ilona

Lapzárta

M ég n e m elég . ..

Vízszintes: 1. A versrészlet
elsõ része, zárt betû: M 12.
Nõi név 13. Félsz! 14. Õsi 15.
Malátából készült ital 16. Ide-
gen saláta 19. Szolmizációs
hang 20. Zé! 21. Állatok lakják
23. Fajtiszta ló 25. Közelre mu-
tató szó 27. Jód 28. Olló fele!
29. Morze hang 30. Tanuló ve-
zetõ 31. Gyorsan ide-oda moz-
gat 33. Centiméter 34. Pest
megyei település 35. Páratla-
nul elég! 36. Nõi név 38. Éj-
félig tart 39. Minden, angolul
(ALL) 40. Kén 41. Tavasz
kezdet! 42. Knock Out! 43. Su-
gár jele 44. Este 45. Agancsos
erdei vad 48. Indíték 50. Am-
per 51. Néma Süsü! 52. Ide-
gen levegõ! 53. Nem én 55. A
hét vezér egyike 57. Lelakatolt
59. Névelõ 60. Búcsúszó.

4.

Váci Mihály: Még nem elég! címû versébõl idézünk rejtvé-
nyünk fõ soraiban.
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